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Aktualności
Z prac Senatu

26 lutego ,^007 r. odbyło się XVII zwy
czajne posiedzenie Senatu Politechni
k i Śląskiej ^kadencji 2(1(15-2008. 
Porządek obrad przewidywał w skró
cie:
- podjęcie uchwały w sprawie powo
łania recenzenta do zaopiniowania 
wniosku Politechniki Łódzkiej w spra
wie nadania tytułu i godności doktora 
honoris causa Panu Profesorowi An
drzejowi Włochowiczowi,
- podjęcie uchwały w sprawie powo
łania recenzenta do zaopiniowania 
wniosku Politechniki Łódzkiej w spra
wie nadania tytułu i godności doktora 
honoris causa Panu Profesorowi Mar
kowi Trombskiemu,
- podjęcie uchwały w sprawie wyraże
nia zgody na wykonywanie przez dzie
kanów i prodziekanów dodatkowego 
zatrudnienia w ramach stosunku pra
cy lub działalności gospodarczej,
- podjęcie uchwały w sprawie zatwier
dzenia zmian do Regulaminu studiów,
- informację o planowanej liczbie 
grupogodzin w roku akademickim 
2006/2007.

Posiedzenie Senatu Politechniki Ślą
skiej otworzył JM Rektor prof. W. 

Zieliński, który na wstępie poinformo
wał o nagłej śmierci Rektora Politechni
ki Lwowskiej prof. Jurija Rudawskiego. 
W skład delegacji uczestniczącej w uro
czystościach pogrzebowych weszli prof. 
Leszek Dobrzański i prof. Dagmara Tej- 
szerska. Następnie Prof. L. Dobrzański 
przypomniał sylwetkę śp. prof. Jurija 
Rudawskiego.
■ Pierwszy punkt obrad dotyczył pod
jęcia uchwały w sprawie powołania 
recenzenta do zaopiniowania wnios
ku Politechniki Łódzkiej w sprawie 
nadania tytułu i godności doktora ho
noris causa prof. Andrzejowi Włocho
wiczowi.
Na wstępie JM Rektor poinformował 
o stosownym piśmie w tej sprawie Rekto
ra Politechniki Łódzkiej. Rektor prof. W. 
Zieliński w porozumieniu z Dziekanem 
Wydziału Chemicznego prof. Jerzym 
Suwińskim zaproponował powołać na 
recenzenta wniosku Politechniki Łódz
kiej prof. Irenę Staneczko-Baranowską.

W tajnym głosowaniu Senat poparł te 
propozycję 46 głosami przy 1 głosie 
wstrzymującym się.
■ Kolejny punkt obrad poświęcony 
był powołaniu recenzenta do zaopinio
wania wniosku Politechniki Łódzkiej 
w sprawie nadania tytułu i godności 
doktora honoris causa prof. Markowi 
Trombskiemu.
Rektor poinformował o piśmie w tej 
sprawie Rektora Politechniki Łódzkiej. 
Rektor prof. W. Zieliński w porozumieniu 
z Dziekanem Wydziału Mechanicznego 
Technologicznego prof. J. Świdrem 
zaproponował powołać na recenzen
ta wniosku Politechniki Łódzkiej prof. 
Eugeniusza Świtońskiego.
Senat w tajnym głosowaniu poparł pro
pozycję 47 głosami przy 1 głosie prze
ciw.
■ W następnym punkcie Senat podjął 
sprawę wykonywania przez dzieka
nów i prodziekanów dodatkowego za
trudnienia w ramach stosunku pracy 
lub działalności gospodarczej.
Rektor prof. W. Zieliński przypomniał, 
iż w ustawie Prawo o szkolnictwie wyż
szym zapisane jest, iż zgodę na wykony
wanie dodatkowego zatrudnienia przez 
dziekanów i prodziekanów wydaje rada 
wydziału. Zgodnie z sugestią Minister
stwa należało dokonać zmiany zapisu w 
Statucie Politechniki Śląskiej, iż jedynie 
Senat jest upoważniony do wydawania 
takiej zgody.
Następnie Rektor prof. W. Zieliński 
odczytał treść proponowanej uchwały 
w sprawie wyrażenia zgody na wykony
wanie dodatkowego zatrudnienia przez 
dziekanów i prodziekanów. Zawiera ona 
10 nazwisk. Ponieważ są to sprawy oso
bowe, Rektor zaproponował głosowanie 
tajne. Na wniosek formalny prof. L. Do
brzańskiego przeprowadzono głosowa
nie jawne.
Senat poparł wniosek przy 4 głosach 
wstrzymujących się.

■ Kolejny punkt dotyczył zmian do 
Regulaminu Studiów.
Prorektor prof. R. Wilk poinformował 
o przesłanych z opóźnieniem uwagach 
z Ministerstwa w odniesieniu do zapi
sów w Regulaminie Studiów a następ

nie odbyła się dyskusja szczegółowa, w 
której głos zabierali m.in. Prorektor prof. 
R. Wilk, Rektor prof. W. Zieliński, stu
dentka S. Szczerba, prof. L. Dobrzański, 
prof. L. Blacha, prof. J. Zawadiak, mgr 
E. Brońka. W dyskusji uznano, iż wyjaś
nień wymaga kilka szczegółowych sfor
mułowań, m.in. kwestie egzaminu komi
syjnego, programów studiów, wykona
nia prac dyplomowych. Zaproponowano 
również nowe brzmienia niektórych 
punktów, po czym Senat w głosowaniu 
jawnym większością głosów przy 4 gło
sach wstrzymujących się podjął uchwa
łę w sprawie zmian do Regulaminu 
Studiów z poprawkami.
■ Następnym punkt poświęcono infor
macji o planowanej liczbie grupogo
dzin w roku akademickim 2006/2007. 
Prorektor prof. R. Wilk poinformował na 
wstępie, że zawarte w załączniku szcze
gółowe dane obrazują, jaka była reali
zacja planowanych grupogodzin w roku 
akademickim 2005/2006, oraz jakie są 
plany liczby grupogodzin w roku akad. 
2006/2007.
Ma to oczywiście przełożenie na środki 
finansowe na poszczególnych wydzia
łach. W ubiegłym roku uczelnia wydała 
11.134,117 zł. Na rok bieżący zaplano
wano 11.558,623 zł. Poza tym załącznik 
zawiera także szczegółowe informacje- 
dotyczące wszystkich wydziałów. Waż
ne jest przy tym, w jaki współpracują 
między sobą wydziały, o czym informa
cje zawiera kolejny załącznik. Na zakoń
czenie Prorektor prof. R. Wilk zachęcił 
dziekanów do wnikliwej analizy obu 
załączników.

■ W sprawach bieżących i wolnych 
wnioskach Senat poruszył następują
ce sprawy:
- Rektor prof. W. Zieliński w imieniu 
Europejskiego Komitetu Duszpaste
rzy Akademickich zaprosił do udziału 
w Rzymskim Spotkaniu Nauczycieli 
Akademickich w dniach 21-24 czerwca 
2007 r. Hasłem przewodnim tego wy
darzenia są słowa: N o w y  H u m a n iz m  d la  
E u ro p y : ro la  u n iw e rsy te tó w . Słowa te 
nawiązują do wielu wypowiedzi Jana 
Pawła II oraz ostatniego spotkania aka
demickiego w Rzymie w 2003 r.
- Rektor prof. W. Zieliński zachęcił do

4



LUTY 2007

udziału w Salonie „Nauka dla Gospo
darki 2007", który odbędzie się w Po
znaniu w dniach 11-14 czerwca 2007 r. 
Zadaniem salonu jest promocja nowo
czesnych rozwiązań technologicznych 
dla przemysłu i transfer rezultatów prac 
badawczych do praktyki gospodarczej. 
W tym roku odbędzie się już siódma 
edycja tego wydarzenia. Wystawcami 
salonu są jednostki naukowe, firmy ba- 
dawczo-wdrożeniowe oraz instytucje 
zaangażowane w procesy transferu tech
nologii. Tak jak w poprzednich latach, 
„Nauka dla Gospodarki” odbędzie się 
w ramach największych w Polsce targów 
nowoczesnych technologii dla przemy
słu Innowacje -  Technologie - Maszyny 
ITM Polska. Zeszłoroczna edycja tar
gów ITM Polska odniosła duży sukces. 
Wśród polskich wyższych uczelni obec
nych było 8 politechnik.
- Rektor prof. W. Zieliński zaprosił do 
udziału w uroczystości wręczenia pro
fesorowi Richardowi Pipesowi dedy
kowanej mu księgi oraz w konferencji 
naukowej pt.: Stan w o je nn y  w  P o lsce
-  d y lem a ty  i  ko n trow e rs je  p o  u p ływ ie  
ćw ie rćw iecza , które odbędą się w dniach 
14-16 marca 2007 roku w Cieszynie. 
Konferencja poświęcona będzie omó
wieniu przyczyn, przebiegu i skutków 
stanu wojennego w Polsce, ponieważ, 
mimo upływu dwudziestu pięciu lat od 
tego wydarzenia, budzi ono nadal emo
cje i sprzeczne oceny nie tylko wśród 
bezpośrednich uczestników, lecz także 
wśród historyków i politologów. Na
darza się wyjątkowa okazja uzyskania 
bezpośrednich informacji dotyczących 
stanu wojennego w Polsce w kontekście 
warunków europejskich i światowych od 
profesora Richarda Pipesa, który pełnił 
w latach 1981-1982 funkcję szefa refera
tu wschodnioeuropejskiego i sowieckie
go w Radzie Bezpieczeństwa Narodo
wego USA.
- Rektor prof. W. Zieliński poinformo
wał, iż po spotkaniu z przedstawicielka
mi Urzędu Wojewódzkiego, które udzie
lały informacji na temat pozyskania pie
niędzy w ramach „Ramowego programu 
operacyjnego Województwa Śląskiego 
na lata 2007-2013”, odpowiedź z Wy
działów przerosła oczekiwania. Z każ
dego wydziału zgłoszono bardzo cieka
we propozycje opiewające w sumie na 
kwotę 100 min zł. Propozycje te należy 
jednak przeanalizować, bowiem w takiej 
sytuacji wkład własny wyniósłby około 
15 min zł. Z Ministerstwa dotychczas 
nie napłynęły informacje o ewentualnym

współfinansowaniu projektów. Wszelkie 
decyzje będą musiały jednak być podję
te przez Senat. Na przygotowanie wnio
sków pozostało pół roku.
- Następnie Rektor prof. W. Zieliń
ski złożył serdeczne gratulacje prof. T. 
Glince z powodu ponownego wyboru 
do składu Centralnej Komisji ds. Stopni 
i Tytułów Naukowych. W skład Komisji 
weszli również: prof. J. Klamka i prof. 
E. Świtoński.
- Prof. T. Glinka poinformował, iż
14.02.2007 r. odbyło się plenarne posie
dzenie Centralnej Komisji, która liczy 
224 członków. Na pierwszym posiedze
niu nie zatwierdzono projektu statutu CK
- przegłosowano, że wybory prezydium 
odbyły się zgodnie z ustawą, według sta
tutu poprzedniej kadencji. Szczegółowe 
dane znajdują się na stronie internetowej 
CK.
- W dalszej kolejności prof. L. Do
brzański przekazał kilka informacji 
z ostatniego posiedzenia Rady Głów
nej, na którym minister M. Seweryński 
przedstawił pewną koncepcję dotyczącą 
interdyscyplinarnych studiów doktoran
ckich. Ponieważ jest to autorski pomysł 
ministra, zdaniem prof. Dobrzańskiego 
koncepcja ta najprawdopodobniej będzie 
realizowana. Ważne jest, że będą wyzna
czane pewne szkoły albo ośrodki, które 
otrzymają uprawnienia do prowadzenia 
tych elitarnych, zadekretowanych przez 
ministra szkół. Dobrze byłoby znaleźć 
się w tym wąskim gronie uczelni. Prof. 
Dobrzański zaapelował do Rektora, aby 
władze uczelni śledziły dalsze postępo
wania w tej sprawie.
- Prof. J. Suwiński przeczytał list eme
rytowanych pracownic Wydziału Che
micznego -  dr M. Kuczyńskiej i dr A. 
Burghardt -  do Wysokiego Senatu, w 
którym zwracają się one z propozycją 
zorganizowania na Politechnice Śląskiej, 
wzorem innych uczelni, akcji porządko
wania grobów zmarłych pracowników 
uczelni i składania wiązanek kwiatów 
z okazji uroczystości Wszystkich Świę
tych. Prof. Suwiński poinformował, iż 
Wydział Chemiczny taką akcję prowadzi 
i zaproponował, by takie działania zin- 
stytucjonować. Na zakończenie Profesor 
postawił pytanie o to, czy Wydział może 
ze swoich pieniędzy przeprowadzić re
mont grobów, tablic, bądź złożyć opłatę 
za miejsca na cmentarzach.
Rektor prof. W. Zieliński wyraził opi
nię, że poruszona sprawa jest niezwy
kle ważna, ponieważ dotyczy naszej 
historii. Z obserwacji Rektora wynika,

że o większość grobów zmarłych pra
cowników uczelni dbają nie tylko rodzi
ny zmarłych, ale również pracownicy 
uczelni. Apel, aby dbać o groby, jest jak 
najbardziej wskazany i należy zasta
nowić się nad tym, co uczelnia może 
zrobić w tej sprawie z punktu widzenia 
formalnego. Można na przykład zorga
nizować w okresie Wszystkich Świętych 
zbiórkę składek na remont grobów, ale 
należałoby wcześniej dokonać oceny ko
niecznych do wykonania prac i określić 
ich koszt. Rektor zaapelował do władz 
Wydziałów o zajęcie się tymi sprawami. 
Z informacji przekazanych przez panią 
kwestor wynika, iż uczelnia nie ma for
malnych możliwości przekazania na taki 
cel funduszy.
- Dr K. Czapla poinformował o śmierci 
mgra Władysława Zielińskigo, pracow
nika Ośrodka Sportu Politechniki Ślą
skiej, narciarza biegowego, propagato
ra tego sportu, który wielokrotnie brał 
udział w „Biegu Piastów”.
- Rektor prof. W. Zieliński odniósł 
się do kwestii dodatków zdrowotnych, 
które zostały zlikwidowane rozporzą
dzeniem ministra z dnia 22.12.2006 
r. Rektor zapewnił jednak, iż dodatek 
taki w innej formie zostanie wypłacany 
w tej samej wysokości, jako dodatek 
specjalny, ponieważ był to pewien skład
nik pensji pracownika. Zgodnie z wyda
nym rozporządzeniem Rektora, zaleca 
się dokonanie przeglądu stanowisk, na 
których przysługiwał pracownikowi do
datek zdrowotny. Jeżeli warunki pracy 
nie uległy poprawie, dodatek taki będzie 
przyznawany na rok, a nie jak dotych
czas na miesiąc. Inne sprawy finansowe 
będą dyskutowane po przyznaniu dotacji 
budżetowej.
- Prof. A. Świemiak wrócił do sprawy 
ograniczenia szybkości pojazdów sa
mochodowych na terenie dzielnicy aka
demickiej. Wszystkie pisma kierowane 
do Urzędu Miasta nie przynoszą ocze
kiwanych efektów. Nie można od władz 
miasta wyegzekwować tzw. „leżących 
policjantów”, interwencja w sprawie 
przeniesienia przejścia dla pieszych na 
wysokości budynku Wydziału Automa
tyki, Elektroniki i Informatyki również 
została negatywnie załatwiona, mimo 
tego, że przejście to nie spełnia żadnych 
wymogów przepisów dotyczących ruchu 
drogowego. W okolicy budynku zostały 
wbite słupki metalowe, które uniemożli
wiają parkowanie a nawet paradoksalnie 
służą zwiększeniu szybkości pojazdów. 
Prof. Świemika spytał, czy uczelnia nie
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posiada jakiejś możliwości działania, 
aby zmusić władze miasta do właściwej 
reakcji.
Dr B. Paluchiewicz zapewniła, iż ZNP 
prowadzi nieustannie korespondencje 
z władzami miasta w tej sprawie, ale nie 
przynosi ona oczekiwanych efektów. 
Rektor prof. W. Zieliński zapewnił, że 
władze uczelni wysyłają w tych spra
wach pisma do władz miasta, problem 
jednak polega na tym, że teren dzielnicy

akademickiej nie jest w pełni terenem 
Politechniki Śląskiej, lecz miasta Gliwi
ce. Uczelnia może jedynie apelować do 
jego władz. Rektor zaproponował prof. 
Świemiakowi przygotowanie konkret
nych propozycji, zgodnych z przepisami 
ruchu drogowego, dotyczących przenie
sienia przejścia dla pieszych na wysoko
ści budynku Wydziału AEil, zapewniając 
jednocześnie o ponownym wystąpieniu 
z pismem do władz miasta Gliwice.

Przejście to rzeczywiście usytuowane 
jest w fatalnym miejscu i stanowi bardzo 
duże zagrożenie dla pieszych.

Kończąc XVII zwyczajne posiedzenie 
Senatu Politechniki Śląskiej JM Rektor 
prof. W. Zieliński podziękował za udział 
w obradach i dyskusję.

Redakcja (na podstawie protokołu)

Kronika Rektorska
•  1 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
spotkał się w Katowicach z nowo wybra
nym prezesem Oddziału PAN w Katowi
cach prof. dr hab. nauk med. S. Herma
nem. Spotkanie dotyczyło ustalenia form 
współpracy miedzy PAN a szkolnictwem 
wyższym w naszym regionie.
•  1 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
wziął udział w GIG-u w posiedzeniu Ko
mitetu Sterującego Projektu „Innowacyj
ny Śląski Klaster Czystych Technologii 
Węglowych”.
•  5 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
wziął udział w inauguracyjnym posie
dzeniu Zakładowej Komisji Pojednaw
czej Politechniki Śląskiej, na którym 
wybrano przewodniczącego i wiceprze

wodniczącego Komisji oraz ustalono 
plan działania.
•  7 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
spotkał się z zarządem Przedsiębiorstwa 
Energetyki Cieplnej w Tychach celem 
omówienia możliwości i zasad współ
pracy z Politechniką Śląską.
•  8 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
oraz Prorektor prof. W. CHOLEWA 
wzięli udział w uroczystości wręczenia 
nagród FIATA za najlepsze prace magi
sterskie i doktorskie w roku 2006, która 
odbyła się w Rektoracie Akademii Tech
niczno-Humanistycznej w Bielsku-Bia
łej.
•  16 lutego Rektor prof. W. ZIELIŃSKI 
wziął udział w uroczystości otwarcia

AEGEE European Boards Meeting orga
nizowanej w Politechnice Śląskiej przez 
AEGEE-Gliwice.
•  19 lutego Prorektor prof. W. CHOLE
WA przewodniczył posiedzeniu Sena
ckiej Komisji ds. Budżetu i Finansów.
•  19 lutego Prorektor prof. W. CHO
LEWA przewodniczył posiedzeniu Se
nackiej Komisji ds. Godności Honoro
wych.
•  22-23 lutego Rektor prof. W. ZIE
LIŃSKI brał udział w obradach Komi- 
teu Sterującego w Turynie określających 
program współpracy między koncernem 
FIATA, a Politechniką Śląską, Politech
niką Wrocławską oraz Akademią Tech
niczno-Humanistyczną.

Akty normatywne Ucze ln i
W lutym 2007 roku ukazały się nastę
pujące wewnętrzne akty normatywne 
Rektora Politechniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 21/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 1 lutego 
2007 roku w sprawie wprowadzenia 
wzoru umowy o wdrożenie wyników 
pracy badawczo-rozwojowej
- Zarządzenie Nr 22/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 1 lutego 2007 
roku w sprawie powołania Odwoławczej 
Komisji Stypendialnej ds. Doktorantów
- Zarządzenie Nr 23/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 5 lutego 
2007 roku w sprawie wykonywania za
dań obronnych, obrony cywilnej, ochro
ny informacji niejawnych i ochrony 
przeciwpożarowej Politechniki Śląskiej 
w 2007 roku

- Zarządzenie Nr 24/06/07 Rektora

Politechniki Śląskiej z dnia 7 lutego 
2007 roku w sprawie zasad planowania 
zamówień publicznych w Politechnice 
Śląskiej

- Zarządzenie Nr 25/06/07 Rektora
Politechniki Śląskiej z dnia 16 lutego 
2007 roku w sprawie trybu i zasad przy
znawania i wypłat dodatków specjalnych 
za pracę w warunkach szkodliwych

- Zarządzenie Nr 26/06/07 Rektora
Politechniki Śląskiej z dnia 26 lute
go 2007 roku w sprawie wprowadze
nia zmian w strukturze organizacyj
nej Wydziału Inżynierii Środowiska 
i Energetyki

- Zarządzenie Nr 27/06/07 Rektora
Politechniki Śląskiej z dnia 26 lutego 
2007 roku zmieniające zarządzenie w 
sprawie zasad zawierania umów o refun
dację kosztów przeprowadzania prze

wodów o nadanie stopnia naukowego 
i postępowania o nadanie tytułu profeso
ra dla osób niebędących pracownikami 
Politechniki Śląskiej lub uczestnikami 
studiów doktoranckich

- Pismo Okólne Nr 12/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 6 lutego 2007 
roku w sprawie powołania Zakładowej 
Komisji Pojednawczej na kadencję 
2007-2009

- Pismo Okólne Nr 13/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 6 lute
go 2007 roku w sprawie ustanowienia 
Pełnomocnika Rektora ds. Wewnętrznego 
Systemu Jakości Kształcenia
- Pismo Okólne Nr 14/06/07 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 7 lutego 2007 
roku w sprawie zmiany nazwy kierunku 
studiów „Zarządzanie i marketing”

Maria Rzepka
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Stopnie naukowe, tytuły, stanow iska
■ Zakończone doktoraty
•  Dr inż. Agnieszka DEBUDAJ-GRA- 
BYSZ
ur. 10.02.1973 r. w Sosnowcu. Politech
nika Śląska -  Wydział Automatyki Elek
troniki i Informatyki -  Instytut informa
tyki. Promotor -  prof. dr hab. inż. Zbi
gniew Czech. Temat pracy doktorskiej: 
„Równoległe algorytmy symulowanego 
wyżarzania”.
27.02.2007 r -  RAU, z wyróżnieniem.
•  Dr inż. Marek SROKA
ur. 2.10.1974 r. w Gliwicach. Politechni
ka Śląska -  Wydział Mechaniczny Tech
nologiczny -  pracownik inż. techniczny. 
Promotor -prof. dr hab. inż. Leszek Do
brzański. Temat pracy doktorskiej: „Me
todyka komputerowego prognozowania 
trwałości elementów pracujących w wa
runkach pełzania”.
28.02.2007 r -  RMT, z wyróżnieniem.

•  Dr inż. Piotr TOMASIK 
ur. 11.01.1976 r. w Będzinie.
Doktorant Wydziału Mechanicznego 
Technologicznyego. Promotor -  prof. dr 
hab. Wojciech Moczulski. Temat pracy 
doktorskiej: „Metody identyfikacji mo
deli procesów wolnozmiennych dla po
trzeb diagnostyki technicznej”.
28.02.2007 r -  RMT, z wyróżnieniem.
•  Dr inż. Patrycja HĄBEK
ur. 31.10.1977 r. w Wodzisławiu Ślą
skim. Doktorantka Wydziału Organizacji 
i Zarządzania. Promotor -  dr hab. Paweł 
szewczyk prof. nzw. w Pol. Śl. Temat 
pracy doktorskiej: „Wpływ systemów 
zarządzania jakością w małych i średnich 
przedsiębiorstwach województwa ślą
skiego na ich społeczne zaangażowanie”.
28.02.2007 r -R O Z

■ Zatwierdzenie habilitacji
•  Dr hab. inż. Jerzy Gabriel 
KASPRZYK
ur. 14.02.1952 r. w Gliwicach. Wydział 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki. 
Uchwała Rady Wydziału Automatyki, 
Elektroniki i Informatyki - 20.02.2007 r. 
W zakresie automatyki i robotyki

■ Nadanie tytułu naukowego profeso
ra nauk ekonomicznych
•  Prof. dr hab. Zygmunt PRZYBYCIN 
Wydziału Organizacji i Zarządzania, 
Katedra Informatyki i Ekonometrii, 
Zakład Metod Ilościowych w Zarzą
dzaniu - od 22.01.2007r.

Urszula Czapla

Dział współpracy z Zagranicą informuje
Wyjazdy, p rzyjazd y ...

W lutym 2007 roku odnotowano 109 
wyjazdów zagranicznych do 20 krajów: 
Austrii (3), Belgi (3), Czech (9), Danii 
(32), Egiptu (1), Francji (3), Grecji (1), 
Hiszpanii (9), Holandii (2), Niemiec 
(14), Nowej Zelandii (1), Portugalii (12),

Słowacji (1), Słowenii (2), Szwecji (2), 
Ukrainy (4), USA (1), Wielkiej Brytanii 
(2), Węgier (1) i Włoch (6). Głównym 
powodem wyjazdów były staże, kursy 
i studia na które wyjechało 78 osób. Na 
konferencje wyjechało 10 osób, a 3 oso

by na konsultacje i wykłady.
W tym samym czasie uczelnię odwie
dziło osiemnaście osób z: Austrii (2), 
Francji (1), Niemiec (7), Norwegii (5), 
Rumunii (1) i Słowacji (2).

Helena Papkala

Z życia CKI
► 5 lutego odbyło się posiedzenie Rady 
Fundacji Ekologicznej „Ekoterm-Sile- 
sia”. Podczas zebrania omówiono wyko
nanie budżetu za rok 2006 oraz plan rze
czowy i budżet Fundacji za rok 2007. W 
posiedzeniu uczestniczył Pełnomocnik 
Rektora ds. Zespołu Szkół Wyższych w 
Rybniku -  doc. Szczepan Wyra.
► 7 lutego odbyło się spotkanie zorgani
zowane przez Dyrektora CKI -  prof. Joa
chima Kozioła, poświęcone działalności 
laboratoriów informatycznych na rzecz 
instytucji i przedsiębiorstw w Rybniku 
i okolicy. W posiedzeniu uczestniczyli 
m. in. prof. Jan Kaźmierczak z Wydziału 
Organizacji i Zarządzania Politechniki

Śląskiej, Pełnomocnik Rektora ds. Ze
społu Szkół Wyższych w Rybniku -  doc. 
Szczepan Wyra, Zastępca Dyrektora 
Centrum Komputerowego Politechniki 
Śląskiej -  mgr Piotr Sąsiedzki, dr Ja
nusz Karwot -  Prezes Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. w 
Rybniku.
► 15 lutego w Szkole Muzycznej odbyła 
się uroczystość obchodów V-tej roczni
cy działalności Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku w Rybniku. W uroczystościach 
uczestniczył prof. Joachim Kozioł — ko
ordynator jego Wydziału Technicznego.
► 28 lutego w Urzędzie Miasta Rybnika 
odbył się panel dyskusyjny o potrzebie

wolontariatu w Rybniku. Z ramienia CKI 
uczestniczył w nim Dyrektor -  prof. Jo
achim Kozioł.
► W miesiącu lutym w Centrum Kształ
cenia Inżynierów odbyły się kolejne 
obrony prac dyplomowych. Swoje prace 
obroniło 11 studentów Zamiejscowe
go Ośrodka Dydaktycznego Wydzia
łu Inżynierii Środowiska i Energetyki, 
6 studentów Zamiejscowego Ośrodka 
Dydaktycznego Wydziału Górnictwa 
i Geologii oraz 3 studentów Zamiejsco
wego Ośrodka Dydaktycznego Wydzia
łu Elektrycznego.

Jolanta Katuszonek
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Edukacyjno-Kongresow ego

14 lutego 2007 r.
Recital Ryszarda Rynkowskiego

W Święto Zakochanych, 14 lutego, odbył się w sali kon
gresowej CEK recital Ryszarda Rynkowskiego. Podczas 

dwugodzinnego występu, artysta zaprezentował swoje najsłyn
niejsze utwory muzyczne, a w przerwach między nimi opowia
dał anegdoty, wspominał swoje występy kabaretowe z Zenonem 
Laskowikiem oraz początki kariery muzycznej w zespole VOX. 
Zaśpiewał między innymi: „Wypijmy za błędy”, „Szczęśliwej 

O d r o g i  już czas”, „Dary losu”, „Dziewczyny lubią brąz”, „Jedzie
^ p o c i ą g  z daleka”, „Natalie”, „Za młodzi za starzy”, „Urodziny”
^ o r a z  przebój serialowy „Życie jest nowelą”.
•kS

£

N■k!
£

27 lutego 2007 r.
Dzień Nanotechnologii

^  ^ 7  lutego Instytut Materiałów Inżynierskich
Z *  /  i Biomedycznych Wydziału Mechanicznego Tech
nologicznego zorganizował wraz ze studentami Dzień Na
notechnologii. Spotkanie było podzielone na trzy części: 1) 
Wystąpienie Dyrektora IMIiB oraz Dziekana Wydziału MT; 
2) Wykład dr. inż. Bogusława Ziębowicza na temat wykorzy
stania materiałów nanostrukturalnych w wytwarzaniu kom
pozytowych materiałów magnetycznie miękkich i twardych 
oraz wykład dr. inż. Jarosława Koniecznego na temat metod 
wytwarzania nanostrukturalnych materiałów magnetycznie 
miękkich; 3) Referaty studentów IMIiB.

Aleksandra Stąpor

Wydarzenia
Konkurs F iata w Po litechn ice  Ś ląsk ie j 2006/2007

Już po raz dziesiąty w naszej Uczelni ogłoszony został konkurs Fiata na 
najlepsze prace doktorskie i magisterskie o tematyce związanej z dziedzi
ną motoryzacji. Stypendia które otrzymali laureaci zostały ufundowane 
przez przedsiębiorstwa skupione w koncernie Fiata: Fiat Auto Poland 
Bielsko Biała, Teksid Iron Poland Bielsko- Biała oraz Magneti Marelli 
Poland z Sosnowca.

konkurs wpłynęło 13 prac (7 
doktorskich i 6 magisterskich) 

z następujących Wydziałów: Auto

matyki, Elektroniki i Informatyki (3), 
Mechanicznego Technologicznego (6), 
Inżynierii Środowiska i Energetyki (1),

Elektrycznego (1), Transportu (2) . Ko
misja nagrodziła 6 prac: 3 doktorskie i 3 
magisterskie.

Prace doktorskie:
1. Dr inż. Rafał SETLAK - Wydział 
Elektryczny
„ Synchronizacja pracy czterosilnikowe- 

go napędu elektrycznego pojazdu o prze
znaczeniu specjalnym ”
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promotor: prof dr hab. inż. Tadeusz 
Glinka
2. Dr inż. Bartosz FLEKIEW1CZ- Wy
dział Transportu
„ Ocena wpływu funkcji adaptacji czasu 
wtrysku na wybrane wskaźniki pracy 
silników ZI zasilanych paliwem gazowym 
promotor: prof. Henryk Madej
3. Dr inż. Mariola JURECZKO - Wy
dział Mechaniczny Technologiczny
„ Optymalizacja wielokryterialna cech 
konstrukcyjnych łopaty wirnika elektro
wni wiatrowej ze względu na minimali
zację drgań ”
promotor: prof. Arkadiusz Mężyk 

Prace magisterskie
1. Mgr inż. Przemysław BADURA

-  Wydział Inżynierii Środowiska i Ener
getyki
„Analiza i karnotyzacja obiegu pracy
silnika dwutlokowego ”
promotor: dr inż. Adam Ciesiołkiewicz
2. Mgr inż. Paweł NYCZ - Wydział Me
chaniczny Technologiczny
„ Metody komputerowe modelowania 
elementów pojazdów samochodowych “ 
promotor: prof. Piotr Fedeliński
3. Mgr inż. Tomasz KORZEC- Wydział 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki
„ System lokalizacji położenia pojazdu 
z odbiornikiem GPSfirmy Garmin ” 
promotor; prof. Edward Hrynkiewicz

Wręczenie dyplomów odbyło się w dniu
08.02.2007 w Akademii Techniczno-Hu

manistycznej w Bielsku Białej wspólnie 
dla obu Uczelni. Ze strony Politechniki 
Śląskiej uczestniczyli: JM Rektor prof. 
dr hab. inż. Wojciech Zieliński, Prorek
tor ds. Organizacji i Rozwoju prof. dr 
hab. inż. Wojciech Cholewa, Dziekani 
lub Prodziekani Wydziałów oraz promo
torzy nagrodzonych prac.
W spotkaniu uczestniczyli również: 
przedstawiciele firm sponsorujących 
konkurs: mgr Teresa Łukawiecka -  Kie
rownik Działu Rozwoju i Selekcji oraz 
mgr inż. Jan Drapała -Kierownik Szko
lenia i Komunikacji z Fiat Auto Poland 
Bielsko -  Biała.

Helena Krakowiak
Dział Współpracy z Zagranicą

50 lat Ś ląsk iego Yacht Clubu

Już wcześniej, w dwóch wydaniach 
miesięcznika „Z życia Politechni

ki Śląskiej”, ukazywały się informacje 
o żeglarskich wyczynach studentów na
szej Uczelni.
Przed dwoma laty była to informacja 
o pokonaniu przylądka Horn i odwiedze
niu Polskiej Stacji Antarktycznej przez 
jacht „Stary” w kwietniu 2003 roku, na
tomiast okładkę grudniowego numeru 
z 2006 roku zdobi zdjęcie „Starego” na 
tle grenlandzkiej góry lodowej, a we
wnątrz można przeczytać artykuł Tomka 
Szewczyka, mówiący o wyprawie jach
tu przez lody północnej Kanady - North 
West Passage, czyli najtrudniejszym że
glarskim szlakiem na Ziemi. 
Organizatorami obydwóch wypraw i ich 
uczestnikami, byli w dużej części stu
denci Politechniki Śląskiej zrzeszeni w 
Śląskim Yacht Clubie.
Obydwie wyprawy - okrążenie Ameryki 
Południowej w 2003 roku i aktualnie re
alizowane okrążenie Ameryki Północnej 
mają światowy wymiar i można je chy
ba uznać za ukoronowanie studenckiego 
żeglowania.
Bo udział naszych studentów w prestiżo
wych wyprawach nie jest odosobnionym 
przypadkiem, jest raczej konsekwencją 
całej dotychczasowej, półwiecznej drogi 
Śląskiego Yacht Clubu.
Klub powstał w 1957 roku w środowisku

studentów Politechniki Śląskiej - jeszcze 
pod nazwą: Akademicki Klub Żeglarski, 
jako pierwszy w Polsce studencki klub 
turystyczny, działający przy Zrzeszeniu 
Studentów Polskich.
Wieloletni (15 lat) prezes Katowickie
go Okręgowego Związku Żeglarskiego 
-kapitan jachtowy Józef Żyła, pisząc do 
ŚYC-u z okazji jego 50-lecia, użył okre
ślenia: „...Klub jakich niewiele”, podkre
ślając w swoim przesłaniu, że : „...jest to 
jeden z najprężniej działających klubów 
żeglarskich w historii nie tylko naszego 
Okręgu, ale także Polski”.
Odważyłem się pisać o historii klubu, 
bowiem prawie od samego początku 
w niej uczestniczyłem - czynnie w wy
darzeniach, bądź jako ich świadek. 
Początki działalności klubu, jak w każ
dym klubie bez bogatego sponsora - były 
trudne -  mało sprzętu, wszystko trzeba 
było robić własnymi rękami. Ale zapał 
studentów był imponujący -  na organi
zowanych w pierwszych latach kursach 
żeglarskich największe audytoria po
litechniczne z trudem mieściły po 200 
słuchaczy.
Studenci byli skarbem klubu, bo przez 
te kilka lat studiów długie wakacje 
przeznaczali na żeglowanie, szkolenie 
siebie a potem innych; poświęcali klu
bowi dużo czasu, którego nie liczyli 
w wymiernych wartościach material

nych. Dzięki temu szybko rosła klubowa 
kadra z coraz wyższymi uprawnieniami
- do kapitańskich włącznie.
Początkowo żeglowaliśmy po jeziorze 
Dzierżno i na Mazurach, tutaj zdobywa
ło się podstawowe stopnie żeglarskie, po 
wyższe trzeba było jeździć nad morze
- do centralnych ośrodków szkolenio
wych.
Rosnąca liczbowo i jakościowo kadra, 
coraz liczniejsze pływania morskie na 
jachtach różnych armatorów rodziły 
marzenia o ...własnym jachcie morskim. 
Kiełkująca idea znalazła realizatorów. 
Grupa zapaleńców pod wodzą Andrzeja 
Kurzei, wspierana „pospolitym rusze
niem” członków klubu, wspomagana 
przez rodzimą Politechnikę, gliwickie 
zakłady pracy i „fachowców od lokomo
tyw” rozpoczęła w Gliwickich Zakła
dach Lokomotyw Elektrycznych budowę 
stalowego kadłuba jachtu typu J-80 (80 
m. kw. ożaglowania, 14 m długości). 
Jacht, ochrzczony 12 kwietnia 1975 r. 
w porcie gliwickim jako „Politechnika 
Śląska”, rozpoczął nową erę w historii 
klubu. Dziesiątki rejsów po Bałtyku, 
Morzu Północnym w sumie z setkami 
studentów na pokładzie to kolejne pra
cowite lata jachtu.
Ale wcześniej, zaraz po wodowaniu 
i próbnym rejsie, jacht -  pod zmienioną 
nazwą na „Asterias” (nazwa „Politech
nika Śląska” dublowała nazwę innego
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polskiego statku) - popłynął z czwórką 
jego budowniczych w półtoraroczny 
rejs dookoła świata. Odwiedzili USA, 
Jamajkę, przez Kanał Panamski wyszli 
na Pacyfik, gdzie odwiedzili Peru, kilka 
wysp Polinezji Francuskiej i Australię. 
Kapsztad i Azory były ostatnimi egzo
tycznymi postojami jachtu. Rejs, które
go trasa liczyła 40 tysięcy mil morskich, 
był jeszcze przez długi czas rekordzistą 
długości trasy w historii polskiego że
glarstwa.
Tymczasem zakończona wyprawa pod
suwała pomysł zorganizowania w klubie 
innej wyprawy -  też w atrakcyjne miej
sca globu, ale tym razem dla dużej liczby 
studentów. Dookoła świata popłynęło 
czterech - dlaczego nie zorganizować 
czegoś mniejszego dla czterdziestu?
Tak zaczęliśmy realizować klubową 
wyprawę KARAIBY’80, która wystar
towała 6 września 1980 r. W jej pięciu 
etapach, w ciągu 12 miesięcy żeglowało 
na „Asteriasie” 33 klubowych żeglarzy. 
Połowa z tej liczby była studentami, po
zostali stanowili konieczną kadrę jach
tu. Lotnicze wymiany załóg odbyły się 
w Casablance, na Grenadzie i dwa razy 
w Hawanie. Kolejne załogi odwiedzały 
wszystko, co było po drodze -  zwłaszcza 
Małe i Duże Antyle oraz wyspy Meksy
ku (z wycieczkami w głąb Jukatanu). 
Wyprawa, pierwotnie zaplanowana na 
krócej, wydłużyła się do 12 miesięcy 
z powodu złamania się masztu jachtu na 
samym początku wyprawy - na Atlanty
ku koło Lizbony. Dwa miesiące trwał 
awaryjny postój jachtu w Lizbonie 
Następna klubowa wyprawa -  następ
stwo udanych KARAIBÓW’80 - miała 
wykorzystać tylko okres zimy 1983/84, 
czyli okres w którym na Bałtyku się 
nie żegluje. Nazwaliśmy ją  ATLAN- 
TYK’83. Celem wszystkich etapów 
były Wyspy Kanaryjskie i Madera, 
a wymian załóg dokonywaliśmy sa
mochodami towarowo-osobowymi w 
południowej Hiszpanii. Samą jazdę na 
południe Europy załogi wykorzysty
wały dla zwiedzania miejsc leżących 
przy trasie. Załoga jednego z etapów, 
w drodze powrotnej zorganizowała so
bie tygodniowy narciarski przerywnik 
we włoskich Alpach.
W czterech etapach wyprawy, która 
zmieściła się w zaplanowanych cza
sowych ramach (tylko zima 1983/84), 
uczestniczyło 29 żeglarzy. Po odliczeniu

kapitanów i sterników morskich, 100% 
załóg stanowili nasi studenci.
Kolejną wyprawę „Asteriasa” należy za
liczyć do wyczynowych. 16 maja 1985 
jacht z siedmioosobową załogą popłynął 
na północ, a celem była wyspa Jan May- 
en. Po dotarciu do wyspy i krótkim po
stoju, trzykrotnie próbowali dotrzeć do 
Grenlandii, ale lody nie pozwoliły na to. 
W drodze powrotnej odwiedzili Islandię 
a następnie, po pokonaniu trudnej nawi
gacyjnie cieśniny Pentland Firth, 13 lip- 
ca zawinęli do Świnoujścia.

Okazję do zorganizowania kolejnej klu
bowej wyprawy stworzyli Australijczy
cy. W 1988 roku przypadła 200 rocznica 
utworzenia australijskiej państwowości 
i na obchody gospodarze zaprosili wiele 
statków żaglowych i jachtów z całego 
świata.
Z zaproszeniem jachtu wiązała się lot
nicza wymiana jego załogi w Sydney, 
dokonywana na koszt Australijczyków. 
Wśród klubów, które wykorzystały szan
sę i zorganizowały wieloetapowe wypra
wy, znalazły się dwa śląskie. Ich jachty: 
„Asterias” i „Nitron” (bliźniak „Aste
riasa”) z Krupskiego Młyna popłynęły 
w wieloetapowe wyprawy do Australii. 

Kolejne porty etapowe wyprawy „Aste
riasa” to: Świnoujście (11.07.1987), 
Kadyks, Sydney, Montevideo, Kadyks, 
Świnoujście (18.11.1988). Trasa jed
nego z powrotnych etapów „Asteriasa” 
prowadziła przez południowy Pacyfik 
i Horn, który został opłynięty 28 marca 
1988 r.
Do wspomnianej wyprawy „Nitrona” 
członkowie ŚYC-u też przyłożyli rękę: 
autor niniejszego współorganizował tam
tą wyprawę i prowadził jacht na trasie 
z Hawany do Sydney, a oficerem w tym 
samym etapie była Teresa Kuczkowicz 
(też wieloletnia działaczka ŚYC-u).

Klubowym dramatem stało się utracenie 
„Asteriasa” -jedynego gliwickiego jach
tu morskiego w powojennym półwieczu. 
Ostatnią przystanią dzielnego jachtu - 24 
lutego 1990 r., okazała się rafa koralowa 
w wejściu do kubańskiej mariny Barlo- 
vento. Zawiedli ludzie, nie jacht.

Dla Klubu zakończyła się 15-letnia 
era „morskiego mocarstwa”, amatorzy 
dalszych przygód z oceanami mogli 
już liczyć tylko na jachty czarterowane 
u obcych armatorów.
Wkrótce w klubie pojawiła się młoda

żeglarska generacja, która potrafiła się 
znaleźć w zmienionych warunkach spo
łeczno-gospodarczych. Kilku młodych 
studentów — w dużej części z naszej Po
litechniki, przy wsparciu rodziców zor
ganizowało pierwszą z wypraw wspo
mnianych na wstępie niniejszej historii.

Dla przypomnienia — była to wyprawa
0 nazwie Cape Horn Antarctica. Wystar
towali 22 września 2002 z Portugalii na 
„Starym” - stalowym „bruceo” (14 m 
długości, 80 m kw. żagli) pod kapitanem 
Jackiem Wacławskim. Po przejściu At
lantyku odwiedzili kilka wysp z Małych 
Antyli i 11 grudnia, po przejściu Kanału 
Panamskiego, wyszli na Pacyfik. Jacht 
skierowany na południe odwiedził tylko 
dwa porty Ameryki Południowej: Sali- 
nas w Ekwadorze i Valparaiso w Chile, 
by 29 marca 2003 przeciąć południk 
Przylądka Horn) i 1 kwietnia wejść do 
Polskiej Stacji Antarktycznej na Wyspie 
Króla Jerzego. Powrót - przez Falklandy, 
Argentynę, Brazylię - zakończy! się 27 
września hucznym powitaniem w Szcze
cinie. Byli drugim polskim jachtem, któ
ry dopłynął tak daleko na południe, byli 
najmłodszą załogą, która tego dokonała 
(średnia wieku - 21 lat, tyle samo miał 
kapitan).

Utrata „Asteriasa” spowodowała, że klub 
znów znalazł się w sytuacji, w której był 
kiedyś -  przed jego wybudowaniem
1 znów zaczął „pracę od podstaw”. Pro
wadzi więc akcje morskie - czarterując 
jachty u obcych armatorów, organizuje 
rejsy mazurskie na własnym sprzęcie, 
prowadzi intensywne szkolenie. Przez 
klubowe kursy żeglarskie i motorowod
ne przewija się co roku po kilkudziesię
ciu kandydatów.
Jeżeli historia zatoczyła koło, to być 
może ktoś w klubie wkrótce znów po
myśli o nowym jachcie morskim - na 
nowe pięćdziesięciolecie?

Andrzej Kania

Fotografie ilustrujące historię Yacht 
Clubu znajdują się na czwartej stronie

okładki.
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Medal dla prof. K. K luszczyńsk iego

^  1 grudnia 2006 roku podczas uroczystego posiedzenia 
£ *  X Senatu Politechniki Rzeszowskiej miało miejsce miłe 
wydarzenie -  wręczenie Medalu „Zasłużonym dla Politech
niki Rzeszowskiej” profesorowi naszej Uczelni Krzysztofo
wi Kluszczyńskiemu. Wręczenia Medalu dokonał JM Rektor 
prof. dr hab. inż. Andrzej Sobkowiak. Po uroczystym posie
dzeniu Senatu odbyło się spotkanie opłatkowe, koncert kolęd 
w wykonaniu akademickiego zespołu pieśni i tańca, a następ
nie spotkanie towarzyskie z Dziekanem Wydziału Elektrycz
nego prof. Kazimierzem Buczkiem oraz Jego najbliższymi 
współpracownikami.

J.M . R ek to r P o litechn ik i R zeszow sk ie j w ręcza M e da l 
prof. K rzyszto fow i K luszczyńsk iem u

W izyta pracowników Katedry Mechatroniki
na HFT Biel

W dniach 23-25 stycznia 2007 r. grupa pracowników Katedry Mecha
troniki z Wydziału Elektrycznego Politechniki Śląskiej (prof. Krzysztof 
Kluszczyński, dr Tomasz Trawiński, dr Grzegorz Kłapyta, mgr Damian 
Krawczyk, mgr Paweł Kielan) złożyła wizytę na Hóhere Fachschule fiir 
Technik (HFT) w Biel (Szwajcarii). Uczelnia w Biel jest wydziałem tech
nicznym Uniwersytetu w Bernie, a o lokalizacji wydziału w tym mieście 
zadecydowała koncentracja przemysłu precyzyjnego, a zwłaszcza zegar
mistrzowskiego (m.in. siedziby firmy ROLEX, Tissot, Swatch). Celem 
wizyty było zapoznanie się z dorobkiem naukowo-badawczym oraz dzia
łalnością dydaktyczną uczelni oraz zainicjowanie współpracy naukowej 
i dydaktycznej.

W izytę rozpoczęło spotkanie z Dy
rektorem Danielem Sigronem, 

który przedstawił system edukacyjny 
w Szwajcarii, ukierunkowany na kształ
cenie techników i inżynierów, a następ
nie „filozofię engineering education” 
i strukturę organizacyjną HFT Biel. Dru
gą część spotkania wypełniła prezenta
cja prof. Krzysztofa Kluszczyńskiego, 
poświęcona Politechnice Śląskiej, Wy
działowi Elektrycznemu i Katedrze Me
chatroniki. Po laboratoriach badawczych 
oprowadził grupę z Polski Prof. Andreas 
Stahel. Zaawansowanie prac badaw
czych, ukierunkowanych na najaktual
niejsze potrzeby przemysłu i sytuujących 
się na samym obrzeżu najnowocześniej
szej wiedzy inżynierskiej, wywarło na 
zwiedzających duże wrażenie. Wymień

my choć kilka przykładów: samochód, 
napędzany wodorowymi ogniwami pa
liwowymi (wytwarzanymi samodziel
nie w laboratorium na uczelni), samo
chód napędzany bateriami słonecznymi 
(triumfator wielu słynnych wyścigów 
pojazdów solarnych w Australii), robot 
chirurgiczny do operacji ucha, specja
listyczne oprzyrządowanie do operacji 
kręgosłupa, biostymulatory do lokowa
nia w mózgu itd. Niemniejsze wrażenie 
pozostawiło wyposażenie laboratoriów 
dydaktycznych, gdzie -  przy aparaturze 
wartości kilkuset tysięcy euro -  odbywa
ły wielogodzinne zajęcia małe grupki 2- 
3 studentów pod okiem doświadczonego 
pracownika z szeroką (co szczególnie 
podkreślano) praktyką przemysłową. 
Najwięcej czasu spędzono w laborato

riach automatyki, kierowanych przez 
Mr. Thomasa Zurchera, głównego ini
cjatora nawiązania bliskiej współpracy 
w zakresie mechatroniki (uczestnika 
i autora ciekawego referatu na Interna
tional Symposium „Micromachines and 
Servosystems” MIS’2006 w Białowie
ży). Laboratorium, blisko współpracu
jące z firmami przemysłowymi, specjali
zuje się w zrobotyzowanych liniach pro
dukcyjnych. Tutaj też odbyło się semi
narium i szeroka dyskusja, poświęcona 
koncepcji i praktycznym rozwiązaniom 
laboratorium z elementami mechatroni
ki, sterowanymi przez sieć PROFINET. 
W kolejnym dniu seminarium było 
kontynuowane przy aktywnym udziale 
przedstawiciela SIEMENS Schweiz AG 
inż. Hansa Menzi, który przewodniczył 
obradom. Omówiono też koncepcję mię
dzynarodowego laboratorium, ukierun
kowanego na systemy, sterowane przez 
INTERNET, którego powstanie plano
wane jest w ramach międzynarodowej 
sieci DILARC (International Network 
„Distance Leaming and Remote Con
tro!”). W rozwoju tej idei szczególną 
rolę odgrywa prof. Winfried Schauer 
z TU Wismar (gość Wydziału Elektrycz
nego w maju 2006 roku).
Wizyta obfitowała też w mniej formal
ne, ale również bardzo owocne spotka
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nia. Wielkim wizjonerem okazał się Mr. 
Hans Menzi, osoba o dużym doświad
czeniu przemysłowym i dydaktycznym, 
który przedstawił swoją prognozę roz
woju przemysłowego świata w pierw
szych dekadach nowego tysiąclecia.

Wyjazd potwierdził słuszność koncepcji 
wizyt naukowych, składanych w towa
rzystwie młodych, dobrze zapowiadają
cych się naukowców i doktorantów, któ
rzy powrócili z uczelni w Biel z bagażem 
ciekawych doświadczeń i pomysłów na

dalszą pracę naukowąi dydaktyczną.

Krzysztof Kluszczyński

Fotoreportaż z wizyty w Szwajcarii 
znajduje się na drugiej stronie okładki

Od Santiago do Antofagasta
w izyta na Un iw ersytecie  La Se rena  w Ch ile

W  listopadzie 2006 roku w spólnie z dr inż. A ndrzejem  C hm ielą, m ieliśm y  
okazję zw iedzić odległy i n iezw ykle interesujący, także, a m oże szczegól
nie, dla górników  i geologów, kraj jakim  jest C hile. Z aproszenie otrzy
m aliśm y od prof. Belisario D. G allardo i prof. A lfonso C arvajal Rojas, 
z W ydziału G órniczego U niw ersytetu La Serena. Prof. B. D. G allardo  
gościł w 2000 r. (Jubileuszu 50-lecia W ydziału) na naszych uroczystoś
ciach barbórkow ych zaś prof. A. C arvajal R ojas jest dziekanem  tego w y
działu i doktorem  AG H  z zakresu geom echaniki.

Moje kontakty z Chile ograniczały 
się dotychczas do opracowania 

dwóch wystaw poświęconych 200. le- 
ciu urodzin Ignacego Domeyki (1802 
-  1889). Jedną z tych wystaw, które 
opracowałem wspólnie z nieodżałowa
nej pamięci senatorem prof. B. Drzęź- 
lą, przygotowano w holu Senatu RP 
w Warszawie zaś drugą na naszym wy
dziale. Ignacy Domeyko, o czym za
pewne wszyscy wiedzą był związany 
z Towarzystwem Filomatów i naszym 
wieszczem Adamem Mickiewiczem. 
Nie wszyscy jednakże uświadamiają so
bie jakim był wybitnym uczonym - geo
logiem, mineralogiem, górnikiem, i to, 
że zwany jest „ojcem górnictwa Chile”. 
Na mapach Chile można znaleźć niemal 
500 nazw geograficznych, miejscowości 
etc. noszących jego miano.
Podróż Boeing'iem 777 z Paryża do 
Santiago trwała 14 godzin zaś jej, nie 
da się ukryć, trudy zrekompensował 
nam wspaniały widok Andów, które na 
pewnym odcinku podróży przewyższa
ły wysokością pułap naszego lotu. Po 
krótkim zwiedzaniu stolicy udaliśmy się 
w podróż autobusem do odległej o pra
wie 500 km na północ La Sereny. Podróż 
ta, autostradą nr 5 (Panamericana) odby
wała się praktycznie wzdłuż wybrzeża. 
Majestat Pacyfiku skrywały zazwyczaj 
mgły, które związane są z zimnym prą
dem Humboldta, wpływającym zarówno 
na żyzność łowisk jak i dobre warunki 
dla przebywających tu również pingwi
nów i lwów morskich. Te mgły występu
ją  jedynie w wąskim, kilku- kilkunasto

kilometrowym przybrzeżnym obszarze, 
dalej występuje jedynie żar pustyni.
La Serena jest miastem którego centrum 
zachowało swój charakter z „czasów ko
lonialnych”. To leżące nad Pacyfikiem 
miasto, liczące nieco ponad 200 tys. 
mieszkańców, jest stolicą IV Regionu 
-  Coąuimbo i posiada wspaniałe plaże. 
La Serena granicząca z portowym Co
ąuimbo jest chyba drugim co do znacze
nia (po okolicach Valparaiso) kurortem 
nadmorskim Chile. Uniwersytet w La 
Serena został założony przez Ignacego 
Domeykę który przez 15. lat był rekto
rem tej uczelni. Mieliśmy okazję poznać 
zarówno Wydział Górniczy jak i uni
wersytet a także spotkać się z rektorem 
tej uczelni Dr Nibaldo Avilesem. W auli 
uniwersyteckiej wygłosiliśmy wykłady 
na temat możliwości współpracy nauko
wej, wymiany studentów i pracowni
ków, praktyk studenckich i programów 
UE (szczególnie Socrates/Erasmus) 
a także o budowie geologicznej polskich 
złóż miedzi i naszym górnictwie mie
dziowym. Sądzić można, że wysłuchano 
nas z zainteresowaniem co szczególnie 
dotyczy naukowej problematyki: bez
pieczeństwa w górnictwie, sposobów 
eksploatacji oraz geomechaniki i geo- 
techniki a także programów unijnych. 
Zostaliśmy również zaproszeni do są
siedniego Coąuimbo, gdzie siedzibę ma 
rektorat i kilka wydziałów Universidad 
Catolica del Norte (większość wydzia
łów zlokalizowana jest w Antofagasta). 
Przedstawiliśmy naszą organizację służb 
odpowiedzialnych za bezpieczeństwo

w górnictwie (m.in. stacje ratownictwa 
górniczego) oraz programy kształcenia 
specjalistów z tego zakresu. Nie było
by w tym nic dziwnego gdyby nie fakt, 
że odbywało się to na Wydziale ...Mor
skim. Tak, oni są bardzo zainteresowa
ni problematyką szeroko pojmowanego 
bezpieczeństwa i potrzebują specjali
stów. Na razie zatrudniają absolwentów 
pobliskiej La Sereny lecz chcą kształcić 
swoich studentów. W zakres zaintere
sowań wydziału Morskiego wchodzą 
m.in. problemy hydrogeologii, zwal
czania zagrożeń skażeniami (prowadzą 
m.in. we współpracy z Japończykami 
szeroko rozwinięte badania nad hodowlą 
owoców morza mariscos i ich ochroną). 
Efektem naszego pobytu był także wy
wiad, jaki dzięki dobrej znajomości ję
zyka hiszpańskiego przez dr A. Chmielę, 
mogliśmy udzielić dla gazety uniwersy
teckiej La Serena. W dalszej kolejności 
odwiedziliśmy pozostałe wydziały uni
wersytetu w Antofagasta (położonego 
~ 1,4 tys. km na północ od Santiago, czy
li niecałe 2 godziny lotu). Miasto liczące 
kilkaset tys. mieszkańców rozciągnięte 
jest wzdłuż wybrzeża na odcinku 20 km 
(niektórzy twierdzą, że 40 km) zaś jego 
szerokość, ograniczona przez Kordylie
rę Nadbrzeżną, wynosi maksymalnie 1,5 
-2  km. Wrażenie robią zarówno wspa
niale wieżowce (według zapewnień od
porne na trzęsienia ziemi do 8 wg skali 
Richtera) jak i resztki dźwigów oraz in
nych urządzeń portowych m.in. molo sa- 
letrzane (obiekty geoturystyczne zabytki 
techniki) czy ruiny dawnej boliwijskiej 
huty srebra Huanchaca. Miasto to, zało
żone w 1870 r. jest niezwykle także z in
nych powodów bowiem nie posiada ujęć 
wody. Tuż za ostatnim budynkiem miej
skim znajduje się już pustynia Atacama 
która wdziera się nieraz do samego wy
brzeża redukując szerokość miasta do 30 
m czyli tyle ile wynosi szerokość nad
brzeżnej szosy. Woda dostarczana jest
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rurociągami długości 450 km z Andów 
a w początkowym okresie istnienia mia
sta dostarczana była tankowcami, podob
nie jak całość zaopatrzenia w żywność. 
Na Universidade Catolica del Norte 
w Antofagasta gościliśmy głównie na 
wydziale Nauk Geologicznych, młodym 
lecz prężnym i dobrze wyposażonym 
w aparaturę. Naszym opiekunem był 
prof. Mario Pereira pełnomocnik rektora 
ds. kontaktów z zagranicą tegoż uniwer
sytetu a mieliśmy także okazję poznać 
kadrę naukową wydziału m.in. dr Arturo 
Jensen, w której występują licznie pra
cownicy zagraniczni (np. dr Hans Wilke 
z Niemiec, dr Shoji Kojima z Japonii). 
Wygłosiliśmy wykłady o naszym górni
ctwie, o naszych najważniejszych zło
żach kopalin a także o możliwościach 
kształcenia studentów zagranicznych 
które podobnie jak w La Serena, rów
nież spotkały się z uznaniem, i to nie tyl
ko z powodu „egzotyki” naszego Kraju 
dla niezwykle gościnnych gospodarzy. 
Z Antofagasty powróciliśmy do Santia
go gdzie po kolejnym zwiedzaniu stolicy 
Chile odbyliśmy podróż powrotną. Nasz 
pobyt w Chile został zauważony przez 
Mineria Chilena (10.12.2006) odpo
wiednik naszego Przeglądu Górniczego. 
Myślę, że Szanownych Czytelników 
zainteresuje kilka refleksji, także natury 
ogólnej. Otóż mieliśmy okazję zapoznać 
się z krajem wybitnie górniczym, naj
większym producentem miedzi na świę
cie. Zwiedzaliśmy największą głębino
wą kopalnię miedzi świata El Teniente 
(wyprowadzając gospodarzy z błędu 
i tłumacząc równocześnie, że to my wy
dobywamy najwięcej Cu tym sposobem). 
Technikę górniczą jaką poznaliśmy, 
można zaliczyć do przodujących w ska
li światowej. Koncern Codelco, którego 
szef działu górniczego Mauricio Barraza 
Gallardo (absolwent La Serena) nas opro
wadzał w El Teniente, zaliczany jest do 
największych koncernów światowych. 
Zwiedziliśmy także obiekt zaliczony 
przez UNESCO do dziedzictwa ludzko
ści, wioskę Sewell. Licząca niegdyś 10 
tys. mieszkańców „wioska -  pueblo”, 
z kościołem, kinem teatrem, szkołami 
etc., jest „przyklejona” do zboczy An
dów na wys. ~3 tys. m i była miejscem 
zamieszkania górników z El Teniente. 
Zwiedziliśmy także małą kopalnię mie
dzi Brillador k. La Sereny, która jest 
własnością wydziału górniczego. Ta 
opuszczona w XIX w. kopalnia jest ak
tualnie ponownie eksploatowana (raczej 
systemem gospodarczym ale z zyskiem).

Część dochodu z eksploatacji otrzymuje 
wydział, który musi z kolei oddać należ
ną część rektorowi. Zdaje się, że tutaj le
piej rozumieją co to znaczy koniunktura 
i dekoniunktura w górnictwie. A swoją 
drogą chyba niejedną zlikwidowana ko
palnią węgla u nasmógłby z pożytkiem 
zarządzać nasz wydział. Gwarantuję, że 
oddawalibyśmy JM Rektorowi także na
leżną część zysku. Zwiedziliśmy także, 
tym razem już rzeczywiście, największą 
odkrywkową kopalnię miedzi na świę
cie w Chuąuicamata, znajdująca się na 
obrzeżach pustyni Atacama na wys. ~3 
tys. m. Ta niesamowita odkrywka ma 
rozmiary 3 x 4 km i jest głęboka na 
870 m!
Chile jest też rajem dla geologów. Wie
le z tego, o czym czytałem w literaturze 
mogłem zobaczyć. Sądzę, że moja wia
rygodność geologa na tym nie ucierpiała 
a wprost przeciwnie. Pustynię Atacama 
(wysokość 2,5 -3 tys. m npm) zaliczy
liśmy, dzięki uprzejmości Universidade 
Catolica del Norte, samochodem tereno
wym. Po drodze kilkanaście czynnych 
wulkanów (m.in. dominujący w kra
jobrazie Licancabur), rezerwat flamin
gów, salary, odkrywki miedzi, złoża soli 
(Chile jest największym producentem 
litu, odzyskiwanego z soli), opuszczo
ne miasta - kopalnie saletry, księżycowa 
dolina Valle de la Luna. Nocowaliśmy 
w wiosce San Pedro de Atacama o zabu
dowie parterowej z suszonej cegły, „sto
licy” rejonu w której znajduje się m.in. 
interesujące muzeum archeologiczne 
belgijskiego jezuity Gustavo Le Paige 
(własność Uniwersytetu del Norte), koś
ciół de San Pedro z XVII w. i dom Pedro 
de Valdivii z 1540 r. Kiedyś przepędzano 
tu bydło teraz pojawiają się g ń n g o s , i to 
z wielu krajów świata. Główne drogi na 
Atacamie to przyzwoite szosy zaś mniej 
główne również, i chociaż nawierzch
nia zbudowana jest z chlorku magnezu 
-  bischofitu, znacznie przewyższają 
standardem większość naszych aktual
nych „polskich dróg”. W środku nocy 
udaliśmy się na trzygodzinną wyprawę 
w góry, do odległych o -100 km gej
zerów El Tatio położonych w pobliżu 
granicy boliwijskiej. Musieliśmy zdążyć 
na godz. 7.00 -7.30 bowiem tylko o tej 
porze gejzery prezentują swoje pióropu
sze. Zdążyliśmy, podobnie jak około 200 
innych osób, głównie turystów z Europy, 
i warto było chociaż temperatura na tej 
wysokości (~ 4300 m npm) wynosiła -8  
stopni. Woda z licznych gejzerów (po
noć najwyżej na świecie zlokalizowa

nych) zgromadzona w takim „niby base
nie” zachęciła dr Chmielę do rozgrzania 
się i kąpieli (ja nie miałem tyle odwagi 
i wolałem marznąć). Podczas podróży na 
pustyni i w górach, uwagę zwracał także 
nasz kierowca Eduardo który nosił jakąś 
niezbyt dużą lecz chyba ciężką drewnia
na skrzynię. Po powrocie nad Pacyfik 
spytaliśmy co z tą skrzynią. Jak to co 
-brzmiała odpowiedź -  to tlen dla Was. 
Na szczęście nie był nam potrzebny ale 
gospodarze mieli różne doświadcze
nia. Mówiąc uczciwie mnie brakowało 
nieraz „trochę powietrza” (nasz rekord 
wysokości zarejestrowany na GPS-ie to 
4630 m npm) ale pouczono mnie abym 
nie wykonywał gwałtownych ruchów 
i się udało, z czego jestem dumny bo ni
gdy wcześniej na takich wysokościach 
nie przebywałem.
Podczas naszego pobytu mieliśmy oka
zję zwiedzić miejsca urodzin lub pobytu 
dwóch chilijskich noblistów z literatury, 
a mianowicie Gabrieli Mistral (nagroda 
w 1945 r.) urodzonej w słynnej z win
nic dolinie Eląui k. La Sereny oraz dom 
L a  Sebastiana  Pablo Nerudy (noblista 
z 1971 r.) w Valparaiso. Przepych Jego 
domu stoi w wyraźnej sprzeczności 
z ideologią którą wyznawał. W Valpa- 
raiso a właściwie w sąsiednim kurorcie 
Vina del Mar naszą uwagę zwracały 
zielone tablice (wielkości znaków dro
gowych) wskazujące drogę ucieczkową 
przed ... tsunami.
Chile jest nowoczesnym państwem, 
mocno zróżnicowanym i to nie tylko 
krajobrazowo. Jego mieszkańcy to lu
dzie przyjaźni i gościnni. Można odnieść 
wrażenie, chociaż nie znam z autopsji in
nych krajów Ameryki Płd., że chyba jest 
najbardziej europejskim krajem. Polska 
jest tutaj dobrze postrzegana i rozpozna
wana i to zarówno przez pracowników 
uczelni z którymi mieliśmy okazję się 
spotkać jak i ludzi z którymi mieliśmy 
zwyczajny codzienny kontakt Głów
nie jesteśmy kojarzeni poprzez naszego 
wielkiego papieża Jana Pawła II a także 
przez Lecha Wałęsę. Zdałem sobie rów
nież sprawę z tego, co w Europie nie jest 
tak bardzo widoczne, a mianowicie to, 
że jesteśmy postrzegani przede wszyst
kim jako członkowie Unii Europejskiej.
I to chyba najważniejsza konstatacja 
z naszej wizyty w Chile, która była uda
na dzięki życzliwości ludzi których spo
tykaliśmy i która doszła do skutku dzięki 
prof. Belisario D. Gallardo z La Serena. 
Staraliśmy się także wykazać, że w Pol
sce są również inne uczelnie, chociażby
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ta z Gliwic, w której muzeum przybę
dzie parę okazów geologicznych. Pod
czas naszego pobytu w Chile byliśmy 
postrzegani jako gringos, ale nie było 
w tym pejoratywnie dla nas brzmiącej 
nutki. Wzbudzaliśmy zainteresowanie, 
głównie w mniejszych miejscowościach, 
lecz raczej kojarzono nas z Europejczy

kami, zresztą nie bardzo wiadomo na 
podstawie jakich znaków szczególnych. 
Gringos będą natomiast kojarzyć swo
ją  wizytę z gościnnymi mieszkańcami 
i przepięknymi krajobrazami Chile - An
dów, Pacyfiku i Atacamy, która to pusty
nia jest prawdziwą geologiczną mapą 
odkrytą. Kraj Chile jest zaś jeszcze nie

w pełni odkryty dla wzajemnych kontak
tów.

Krystian Probierz

Fotoreportaż z wizyty w Chile znajduje 
się na trzeciej stronie okładki.

Spotkan ie now oroczne 
P T E T iS

W dniu . 01.02. 2007 r. w klubie pra
cowników Politechniki Śląskiej 

odbyło się tradycyjne spotkanie nowo
roczne członków Oddziału Gliwicko- 
Opolskiego PTETiS.
W spotkaniu wzięli udział: profesoro
wie i doktorzy z Politechnik Śląskiej 
i Opolskiej oraz z przemysłu, pracujący 
w obszarze szeroko rozumianej elektro
techniki. Część oficjalną spotkania pro
wadził przewodniczący Oddziału prof. 
dr hab. inż. Marian Pasko, który serdecz
nie przywitał wszystkich przybyłych 
gości. W krótkim wystąpieniu przypo
mniał najważniejsze wydarzenia z 2006 
r. Rok 2006 był rokiem 40 lecia istnienia 
Wydziału Elektrotechniki, Automatyki 
i Informatyki Politechniki Opolskiej. 
Z tej okazji, ale przede wszystkim w do
wód uznania za jego intensywny rozwój 
Zarząd Główny na wniosek Oddziału 
przyznał Wydziałowi Złotą Odznakę 
PTETiS, która została wręczona na głów
nych uroczystościach jubileuszowych 
26.10.2006 r. przez prof. Krzysztofa

Kluszczyńskiego i prof. Mariana Pasko, 
Dziekanowi Wydziału prof. dr hab. inż. 
Ryszardowi Rojkowi. Po zakończeniu 
wystąpienia przez przewodniczącego
0 głos poprosił prof. dr hab. inż. Ryszard 
Rojek, który w niezwykle ciepłych sło
wach podziękował za przyznanie tak 
zaszczytnego wyróżnienia Wydziałowi 
W trakcie spotkania zostały wręczone 
nominacje 7 nowym członkom PTETiS 
z terenu Oddziału. Tradycyjnie też zo
stała wręczona nagroda za najciekaw
szy artykuł opublikowany w Zeszytach 
Naukowych Politechniki Śląskiej se
rii „Elektryka”, serii „Automatyka”
1 serii „Elektronika” oraz w Zeszytach 
Naukowych Politechniki Opolskiej se
rii „Elektryka”.W tym roku Jury uznało 
za najciekawszy cykl artykułów opub
likowanych w Zeszycie Naukowym 
Politechniki Śląskiej „Automatyka” 
nr 148(2006), których głównym auto
rem był dr inż. Krzysztof Skrzypczyk. 
Nagrodą, jak co roku był okolicznościo
wy dyplom oraz akwarela gliwickiego

artysty związanego z Politechniką Śląską 
dr Mariana Bietkowskiego.
Następnie prof. Jerzy Hickiewicz przed
stawił sylwetkę wybitnego profeso
ra Aleksandra Rotherta (1870-1937). 
Profesora, który niezwykle bogatym 
i twórczym życiem wpisał się do grona 
ludzi wybitnych i szczególnie zasłużo
nych zarówno dla przemysłu, jak i dla 
nauki.
Końcowa część oficjalna spotkania zo
stała uświetniona występem kapeli gó
ralskiej „Grojcowianie”. Nazwa ich po
chodzi od góry Grójec z okolic Żywca. 
Znakomite wykonanie dostarczyło 
uczestnikom spotkania niezapomnia
nych przeżyć.
Następnie w miłej i serdecznej atmosfe
rze odbyło się spotkanie towarzyskie, 
podczas którego dalej przygrywała ka
pela góralska.

Marian Pasko
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Czterdziesto lec ie  Tribologii
Pod koniec 2006 roku upłynęło czterdzieści lat od daty opublikowania  
tzw. „Raportu Josta”, który zainicjow ał szerokie zainteresowanie prob
lem atyką tarcia, zużycia i sm arow ania. W  raporcie tym wprowadzono  
po raz pierw szy do słow nictw a naukowego i technicznego i zdefiniowano  
pojęcia „tribologia” i „tribotechnika”. Angielskie słowo „tribology” po
wstało z dwóch słów, m ianowicie greckiego „tribos” (tarcie) i łacińskiego  
„logos” (nauka).

W1964 roku ówczesny Minister 
Szkolnictwa i Nauki Wielkiej 

Brytanii Lord Bowden powołał komisję, 
której zlecił wykonanie analizy stanu 
nauczania, badań i techniki związanych 
z konstrukcją i eksploatacją urządzeń 
technicznych. Zadaniem komisji było 
wyjaśnienie gospodarczego znaczenia 
badań nad tarciem, zużyciem elementów 
maszyn jako jego skutkiem i smarowa
niem jako jednym ze sposobów przeciw
działania negatywnym skutkom tarcia, 
w tym także stratom energetycznym. 
Raport komisji wykazał, że gospodar
ka brytyjska ponosiła co roku ogromne 
straty na skutek niepełnego praktycz
nego wykorzystania aktualnej wiedzy
0 konstruowaniu węzłów tarcia oraz 
wiedzy o użytkowaniu i obsługiwaniu 
maszyn. Za główną przyczynę dużych 
strat gospodarczych uznano w raporcie 
niski stan wiedzy teoretycznej i prak
tycznej wśród absolwentów z zakresu 
technologii eksploatacji maszyn i tribo- 
techniki. Autorzy raportu zaproponowali 
wprowadzenie na wszystkich szczeblach 
edukacji nauczanie nowego przedmiotu, 
który nazwano tribologią. Komisja okre
śliła zbiór problemów, które mają stano
wić istotę tribologii: fizyczne, chemicz
ne i mechaniczne oddziaływania między 
warstwami wierzchnimi ruchowych ele
mentów maszyn, w tym również proble
my tarcia i zużycia, smarowanie hydro
1 aerodynamiczne, hydro i aerostatyczne, 
a także smarowanie graniczne i smaro
wanie smarami stałymi, smarowanie 
i materiały smarowe dla węzłów kine
matycznych oraz dla procesów techno
logicznych obróbki plastycznej i obróbki 
skrawaniem, kontrola jakości i metody 
badań materiałów smarowych, proble
my doboru, użytkowania i dystrybucji 
materiałów smarowych, konstruowanie 
i użytkowanie łożysk i innych węzłów 
przenoszących obciążenie, kontrola ja
kości i metody badań materiałów kon

strukcyjnych przeznaczonych na węzły 
kinematyczne.

Określono także zadania dla tribologii 
jako: zwiększenie trwałości i okresów 
międzynaprawczych maszyn i urządzeń, 
oszczędność materiałów i energii oraz 
obniżenie poziomu drgań i hałasu wy
twarzanych przez mechanizmy. 
Skutkiem opublikowania ww. raportu 
było powstanie w Wielkiej Brytanii i w 
całym świecie niezliczonej ilości insty
tucji zajmujących się badaniami tarcia, 
smarowania, zużycia i zjawisk im towa
rzyszących. Dalszymi konsekwencjami 
raportu były stopnie naukowe wielu pra
cowników uczelni i przemysłu oraz po
wstanie International Tribology Council 
(Światowej Rady Tribologii) z siedzibą 
w Londynie. Prezesem ITC został i jest 
do dnia dzisiejszego profesor H. P. Jost. 
W Polsce również powstały ośrodki na

ukowo-badawcze zajmujące się proble
matyką tribologii, obroniono wiele prac 
doktorskich i habilitacyjnych oraz zało
żono Polskie Towarzystwo Tribologicz- 
ne (PTT). Pionierami i liderami tribologii 
w Polsce byli profesorowie: S. Ziemba, 
J. Janecki, M. Hebda, B. Wojciechowicz, 
J. Broś, Z. Lisowski, S. Pytko, J. Lenkie
wicz, Z. Lawrowski i inni.
W roku 1994 powstał pierwszy oddział 
PTT na Śląsku z siedzibą w Gliwicach. 
W dalszej części opracowania zostanie 
podana skrócona historia Śląskiego Od
działu PTT, jego cele, dokonania oraz 
osoby, które przyczyniły się do powsta
nia i funkcjonowania naszego Oddziału.

Skrócona historia Oddziału Śląskiego 
PTT i organizowanych Środowisko
wych Seminariów Tribologów
W dniu 28.04.1994 roku w Gliwicach 
odbyło się I Środowiskowe spotkanie 
Tribologów. W trakcie spotkania miały 
miejsce dwa wystąpienia przedstawicieli 
zainteresowanych środowisk, czyli Poli
techniki Śląskiej i Uniwersytetu Śląskie
go: prof. dr hab. inż. Stanisław Ściesz- 
ka przedstawił problemy tribologiczne 
referowane na Europejskim Kongresie 
Tribologicznym EUROTIB’93 w Buda

U czestn icy  X X  Ś rodo w isko w e go  S em ina rium  Tribologów , które  odbyło  się  
2 2  lis topada  2 00 4  r. w  K atow icach . Jeden  z  re fe ra tów  nt. m e tro log ii w arstw y  

w ie rzchn ie j w  ska li n an om e trów  w yg łos ił g ość  z  n iem ieck ie j F irm y FR T  
G m B H  D ip l.-lng . P e te r K ra c ik  (6 o d  lewej). O b radom  p rzew odn iczy ł P rezes  

Z a rzą d u  G łó w nego  P T T  w  W arszaw ie  prof. d r hab. inż. S tan is ław  Pytko  
z  A G H  (8 od  lew e j)
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peszcie oraz zaprezentował środowisko 
tribologów z Politechniki Śląskiej z Gli
wic oraz dr Andrzej Posmyk przedstawił 
problemy referowane na Międzynarodo
wym Kolokwium Tribologicznym „Eko
logiczne i Ekonomiczne Aspekty Tribo
logii” Esslingen 94 oraz zaprezentował 
tematykę badań naukowych tribologów 
z Uniwersytetu Śląskiego z Sosnowca. 
Po tym historycznym Spotkaniu odbyły

się do dnia dzisiejszego XXIV „Spotka
nia” i „Seminaria”, ponieważ zmieniono 
nazwę „Środowiskowe Spotkania Tribo
logów” na „Środowiskowe Seminarium 
Tribologów”. W ramach tych seminariów 
wygłoszono 58 referatów (Tabela 1).
W roku 1998 Oddział wspólnie z Insty
tutem Mechanizacji Górnictwa Politech
niki Śląskiej i Instytutem Problemów 
Techniki Uniwersytetu Śląskiego oraz

z Komitetem Budowy Maszyn PAN zaj
mował się organizacją międzynarodowej 
XXII Jesiennej Szkoły Tribologicznej 
„Zużycie Tribologiczne — Teoria, Bada
nia i Problemy Utylitarne” . Szkoła odby
ła się w dniach 13-15 września 1998 r. 
w Ustroniu-Zawodziu w Hotelu Muflon.

Tabela 1. Zestawienie Środowiskowych Seminariów PTT

Lp. Organizator Miejsce,
data

Ilość referatów 
(referat z poza 

środowiska)

Ilość
uczestników

1. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
1994.04.24 2 12

2. Instytut Problemów Techniki, 
Uniwersytet Śląski

Sosnowiec,
1994.10.18

2
(prof. W. Babul) 37

3. Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol. Śl.

Katowice,
1995.04.05 2 27

4. Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol. Śl.

Katowice,
1996.03.27 3 13

5. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol, Śl.

Gliwice,
1996.06.12 4 19

6. Instytut Problemów Techniki, 
Uniwersytet Śląski

Sosnowiec
1997.03.19 2 20

7. Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol. Śl.

Katowice,
1997.06.11 4 22

8. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
1997.11.26 3 18

9. Katedra Materiałoznawstwa (dawniej 
Instytut Problemów Techniki), U. Śl.

Sosnowiec,
1999.03.24

3
(Prof. J. Sadowski) 17

10. Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol. Śl.

Katowice,
1999.06.17 3 20

11. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
1999.12.15

1
(Prof. Burczyński) 21

12. Katedra Materiałoznawstwa, 
Uniwersytet Śl.

Sosnowiec,
2000.03.21 3 20

13. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
2000.05.17

1
(Prof. Neimitz) 18

14. Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol. Śl.

Katowice,
2001.03.29 2 25

15. Instytut Mechanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
2001.05.18

2
(Prof. Kozubowski 
i prof. Z. Rymuza)

34

16. Katedra Materiałoznawstwa, 
Uniwersytet Śląski

Sosnowiec,
2001.10.30 2 30

17. Katedra Materiałoznawstwa, 
Uniwersytet Śl.

Sosnowiec,
2002.04.24

3
(Nanofocus 

dr Brodmann/Kracik)
24
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18.
Instytut M echanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
2004.04.07 3 17

19.
Katedra Technologii M aszyn 
i Autom atyzacji, ATH

Bielsko,
2004.06.02

2 18

20.
Katedra Technologii Metali 
i Kompozytów, K atedra Eksploatacji 
Pojazdów, Pol. Śl.

Katowice,
2004.11.22

2
(Kracik FRT GmbH)

27

21.
Instytut M echanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
2005.04.20

1 18

22.
Katedra Eksploatacji Pojazdów, 
K atedra Technologii Metali 
i Kompozytów, Pol, Śl.

Katowice,
2005.06.22

2 25

23.
Instytut M echanizacji Górnictwa, 
Pol. Śl.

Gliwice,
2005.12.14

2 11

24.
Katedra Eksploatacji Pojazdów, Pol.
Śl.

K a t o w i c e ,
2006.11.16

4 28

Naszym celem jest:

1. Integracja zespołów naukowych 
i technicznych zajmujących się tribo
logią i działających na terenie Woje
wództwa Śląskiego.
2. Rozwój teorii, praktyki, a także 
organizacji i zarządzania w tribologii 
oraz zbliżonych dziedzinach technicz
nych.
3. Popieranie, rozwój i upowszech
nianie wiedzy ogólnej i technicznej 
w środowisku osób związanych 
z problematyką tribologii.
4. Rozpowszechnianie informacji 
i ułatwianie wymiany myśli oraz doko
nań tribologii wśród kadry technicznej.
5. Współpraca z międzynarodowymi 
i zagranicznymi stowarzyszeniami 
i organizacjami w celu wymiany do
świadczeń oraz prezentowanie osiąg
nięć polskiej tribologii za granicą.

Nasze dokonania:

-24 Środowiskowe Seminaria z 58 
wygłoszonymi referatami, 

-Międzynarodowa Szkoła Tribolo- 
giczna organizowana pod patronatem 
Komitetu Budowy Maszyn PAN,
- pomoc w 2 nominacjach profesor
skich, 4 habilitacjach i 9 promocjach 
doktorskich (dyskusje, prezentacje 
i konsultacje indywidualne).

Aktualnie czynny udział w działalno
ści Śląskiego Oddziału PTT uczest
niczą przedstawiciele następujących 
ośrodków uczelnianych:
-Instytut Mechanizacji Górnictwa, Po
litechnika Śląska;
-Katedra Eksploatacji Pojazdów, Poli
technika Śląska;
-Katedra Technologii Metali i Kom
pozytów, Politechnika Śląska;

-Katedra Technologii Maszyn i Auto
matyzacji, ATH, Bielsko-Biała; 
-Katedra Materiałoznawstwa, Uniwer
sytet Śląski;
-Instytut Konstrukcji Maszyn i Auto
matyzacji, Politechnika Częstochow
ska.

Nasz aktualny stan osobowy: 23 oso
by (w tym 5 profesorów, 4 doktorów 
habilitowanych).

Literatura:

-Jost H. P.: Lubrication (Tribology) 
Education and Research. A report 
on the Present Position on Industry’s 
Need. London. HM Stationary Office 
1966.
-Posmyk A.: Polskie Towarzystwo 
Tribologiczne Oddział Śląski -  Skró
cona historia Oddziału. (Opracowanie 
nie publikowane).

POLSKIE TOWARZYSTWO TRIBOLOGICZNE ODDZIAŁ ŚLĄSKI
Członek M iędzynarodowej Rady Tribologii

Prezes Oddziału
Prof. dr hab. inż. Stanisław Ścieszka
44-101 Gliwice
ul. Akademicka 2
Politechnika Śląska
Poland, tel. (32) 2371813
fax (32)2371595 2372644
e-mail: stanislaw.scieszka@polsl.pl

Sekretarz
dr hab. Andrzej Posmyk, prof. nzw. Pol. Śl.
40-019 Katowice
ul. Krasińskiego 8
Politechnika Śląska
Poland, tel. (32) 6034187
fax (32) 6034292
e-mail: andrzej.posmyk@polsl.pl

Andrzej Posmyk
Sekretarz naukowy Śląskiego Oddziału PTT i prof. nzw. Pol. Śl.

Wydział Transporu, Katedra Eksploatacji Pojazdów
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Konferencje i seminaria
n a u k o w e

II Sem inarium  - B io techno log ia  
w Po litechn ice  Ś ląsk ie j

Tym razem nie było śniegu. Odkry
liśmy ze zdziwieniem, że Szczyrk 

o tej porze roku bez prawdziwej zimy to 
nie to samo bajkowe miejsce, w którym 
spotkaliśmy się rok temu, by omówić 
rozwój biotechnologii, a szczególnie 
roczne funkcjonowanie międzywydzia
łowego kierunku studiów „Biotechno
logia”. Tym razem aura była jesienna, 
a wiatr przewiewał nas na wskroś. Ale 
czy to komukolwiek przeszkadzało? 
Chyba nie, ponieważ zorganizowane w 
dniach 12-14 stycznia 2007 przez Cen
trum Biotechnologii Politechniki Ślą
skiej drugie już Seminarium było bardzo 
udane.
Ze względu na „pojemność” Ośrod
ka Szkoleniowo-Wypoczynkowego w 
Szczyrku, liczba uczestników była ogra
niczona, ale sprawiedliwie przydzielona 
pracownikom trzech wydziałów - Auto
matyki, Elektroniki i Informatyki, Che
micznego oraz Inżynierii Środowiska i 
Energetyki, a także Centrum Onkologii 
w Gliwicach oraz studentom międzywy
działowego kierunku „Biotechnologia”. 
Tak jak w ubiegłym roku, także tym ra
zem w obradach uczestniczył Prorektor 
ds. Dydaktyki prof. Ryszard Wilk.

Seminarium rozpoczął prof. Korneliusz 
Miksch, aktualny dyrektor nowopowsta
łego Centrum Biotechnologii przy na
szej Uczelni. Przedstawił on informacje 
dotyczące realizacji wniosków wyciąg
niętych z ubiegłorocznego seminarium. 
Okazało się, że praktycznie wszystkie 
postulaty z poprzedniego seminarium 
(w sumie 17) zostały wcielone w życie. 
Potem rozpoczęły się zasadnicze obrady. 
Na pierwszy ogień poszły sprawy dy
daktyki. Czynny udział w dyskusji brali 
zaproszeni studenci, przepytywani też 
intensywnie na okoliczność zajęć odby
wających się już drugi rok.
Sporo kontrowersji wzbudzało uzyska
nie porozumienia na płaszczyźnie „wie
dzy, którą student posiąść powinien” na 
pierwszym stopniu kształcenia. Równie 
ważne było ustalenie kryteriów zakresu 
„krwawego czynienia” prac inżynier
skich. Ważną kwestią poruszaną przez 
uczestników był dokonywany już nie
długo przez studentów wybór specjalno
ści oraz zasady naboru na drugi stopień 
studiów. Ponieważ wszyscy wiemy, że 
w chwili obecnej możliwość znalezienia 
pracy zależy w dużej mierze od wcześ
niejszego odbycia praktyk, rozważano

i zachęcano również samych studentów 
do aktywnego zabiegania o atrakcyjne 
czterotygodniowe praktyki zawodowe, 
a także nadobowiązkowe zaliczanie tego 
typu doświadczeń.
Emocje, jakie wzbudziła dyskusja o na
uczaniu biotechnologii, ostudził nieco 
poobiedni spacer. W części mniej ofi
cjalnej rozważano utworzenie Koła Stu
denckiego Biotechnologów, o które do- 
praszają się co bardziej zainteresowani 
studenci. Profesor Rzeszowska-Wolny 
z Instytutu Onkologii zaprezentowa
ła możliwości, jakie otwiera zarówno 
przed pracownikami, jak i studentami 
projekt Biofarma -  Centrum Biotech
nologii, Bioinżynierii i Bioinformatyki, 
który zakwalifikował się do kolejnego 
etapu konkursu w walce o dofinanso
wanie z funduszy Unii Europejskiej. 
Seminarium przekształciło się w dys
kusję międzynarodową, ponieważ goś
ciem specjalnym był prof. Ron Hancock 
z Laval University Quebec, który w swej 
prezentacji przedstawił zasady, na jakich 
współpracują podobne centra biotechno
logiczne w Kanadzie i zwrócił uwagę na 
możliwość zastosowania podobnego me
chanizmu działania w przypadku Biofar-

Jest nas sporo, a będzie jeszcze więcej!
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my. Korzyści z obecności 
gościa z Kanady były nie 
tylko jednostronne. Prof.
Hancock był zaskoczony 
faktem wspólnego kształ
towania programu stu
diów przez pracowników 
i studentów. W Kanadzie 
tak nie bywa, więc nasz 
gość uznał to za cenne 
doświadczenie. Ostatnią 
prezentacją i dyskusją 
były możliwości, jakie w 
zdobywaniu funduszy na 
badania stwarza naukowcom 7 Ramowy 
Program Unii Europejskiej.
Skrzętnie zanotowane wnioski dotyczy
ły zarówno zasad kształcenia, specjalno
ści i akredytacji, jak i perspektyw' dal
szej współpracy wszystkich wydziałów. 
Tym razem było ich aż 27. Posłużą one 
jako przewodnik w dalszym rozwoju 
i udoskonalaniu nie tylko kierunku, ale 
również -  jakże ważnej w dzisiejszych 
czasach -  interdyscyplinarnej współpra
cy naukowej.
Dyskusje jak zwykle przeciągnęły się 
poza mury sali konferencyjnej i słychać 
je było zarówno podczas posiłków, jak 
i w „godzinach po pracy”. Sobotnie ob
rady, mimo że wyczerpujące, nie popsuły 
nikomu humoru. Zarówno kadra nauko

B y ły  uwagi, p ostu la ty , kom enta rze  i  ożyw iona  dyskusja

wa, jak i studenci postanowili powędro
wać na „święto golonki” do pobliskiej 
karczmy. Co wytrwałsi wykorzystali so
botni karnawałowy wieczór na rozrusza
nie kości na parkiecie i wrócili do swych 
pokojów nad ranem.
Niedzielny poranek był czasem podsu
mowania wszystkiego, czego na temat 
kierunku dowiedzieliśmy się wzajemnie 
od siebie. Ważną konkluzją wyłaniającą 
się z tego spotkania jest potrzeba wza
jemnego słuchania swoich racji i dys
kusja nad osiągnięciem kompromisu. 
Kierunek studiów jest naszym wspól
nym przedsięwzięciem, tak jak interdy
scyplinarna jest sama dziedzina biotech
nologii. I dlatego współpraca powinna

C zeka nas św ie tlana p rzysz łość !
(prof. M iksch - z  lewej). C zy a by  na  

pew no... ? (D r inż. Żabczysk i)

być tu podstawą. Na ile nasze pomysły 
na kształcenie i kooperację są dobre, 
czas pokaże. Nam pozostaje praco
wać wytrwale i patrzeć optymistycznie 
w przyszłość, zacieśniając współpra
cę naukową w zakresie biotechnologii 
i starać się stworzyć kierunek studiów, 
na który studenci z przyjemnością będą 
startować i który będzie kształcić grun
townie wykształconych biotechnologów 
z prawdziwego zdarzenia.

Aleksandra Ziembińska

Ochrona dziedzictwa kulturowego 
Kresów  W schodnich

Sesja naukowa pt: „Ochrona dziedzictwa kulturowego Kresów W schod
nich -  rewaloryzacja założenia klasztornego w Bołszow cach” oraz wy
stawa pt: „Światło na Bołszow ce” na W ydziale Architektury Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach.

Historia założenia klasztornego

Zespół klasztorny w Bołszowcach, 
woj. tarnopolskie, jest cennym zało

żeniem architektonicznym wpisanym do 
rejestru zabytków Ukrainy w 1999 roku. 
Kościół i klasztor wzniesione z funda
cji hetmana Marcina Kazanowskiego w 
swojej burzliwej historii były wielokrot
nie niszczone działaniami wojennymi 
(Kozacy, Tatarzy, Turcy). Dzięki ofiarno
ści znamienitych rodów jak Kazanowscy, 
Jabłonowscy, Gałeccy czy Krzeczuno- 
wiczowie oraz zaangażowaniu parafian 
przeprowadzano jednak kolejne odbu
dowy i restauracje. Wielokrotnie przebu
dowywana bryła kościoła zyskała osta

tecznie późnobarokową formę. Zespół 
klasztorny, mimo wojennych zniszczeń 
i późniejszemu wykorzy
staniu na cele magazyno
we i biurowe (skład zboża 
i stacja sanitarno -  epide
miologiczna) przetrwał 
częściowo do dnia dzisiej
szego. W roku 1990 zało
żenie odzyskała wspólnota 
rzymsko — katolicka — za
kon Karmelitów Trzewicz
kowych, ale ze względu na 
brak funduszy nie podjęto 
jednak jego renowacji. W 
2002 roku przekazano, Fasada

więc zdewastowane założenie 
OO. Franciszkanom Conventualnym 
prowincji Małopolskiej, którzy przystą
pili do kompleksowych prac rewalory
zacyjnych umożliwiających stworzenie 
w Bołszowcach Młodzieżowego Cen
trum Pojednania i Pokoju.

g łów na kośc io ła  od  s trony  w schodnie j
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Współpraca przy ratowaniu zabytku
We wrześniu 2005 roku Delegatura OO. 
Franciszkanów Prowincji Małopolskiej 
na Ukrainie zwróciła się do Dziekana 
Wydziału Architektury oraz Dziekana 
Wydziału Budownictwa z prośbą o po
moc w rewaloryzacji zabytkowego za
łożenia klasztornego w Bołszowcach. 
W styczniu 2006 roku pracownicy obu 
wydziałów uczestniczyli we Lwowie 
w konferencji naukowej poświęconej 
rewaloryzacji tego zespołu. Wtedy to 
przeprowadzono wstępną wizję lokalną 
i ustalono zakres współpracy. W marcu 
2006 roku Dziekan Wydziału Architek
tury oraz Dziekan Wydziału Budowni
ctwa podpisali list intencyjny o współ
pracy z Narodowym Rezerwatem „Daw
ny Halicz” w Haliczu, któremu podle
ga zespół klasztorny w Bołszowcach. 
W ramach współpracy zobowiązaliśmy

się do opracowania do
kumentacji historyczno - 
konserwatorskiej, studium 
historycznego, programu 
działań konserwatorskich 
oraz stworzenia koncepcji 
architektonicznej adaptacji 
zespołu klasztornego do 
nowej funkcji. Koncepcja 
architektoniczna zakładała 
dwa etapy realizacji: adap
tację stanu istniejącego (za
chodnie skrzydło klasztoru) 
oraz rekonstrukcję pozo
stałych skrzydeł założenia. 
W czerwcu została sporzą
dzona kwerenda archiwal
na w Archiwum OO. Kar
melitów w Krakowie, na
tomiast w lipcu 2006 roku 
studenci Wydziału Archi

tektury oraz słuchacze Podyplomowego 
Studium Konserwacji Zabytków Archi
tektury i Urbanistyki pod kierunkiem dr 
inż. arch. Elżbiety Szponar -  Regulskiej 
i dr inż. arch. Ryszarda Nakoniecznego 
przeprowadzili wstępne badania archi
tektoniczne w celu ustalenia stratygra
fii zespołu, aktualizację dokumentacji 
pomiarowej (inwentaryzacja parteru 
i piętra istniejącego skrzydła) oraz roz
poznanie, inwentaryzację i dokumenta
cję fotograficzną krypt pod kościołem. 
Celem badań było wstępne rozeznanie 
zespołu pod względem architektonicz
nym i konserwatorskim oraz określenie 
jego stanu zachowania.
Równolegle prace badawcze na terenie 
założenia klasztornego prowadzili pra
cownicy Wydziału Budownictwa pod 
kierunkiem profesora Jerzego Sękow
skiego analizując warunki geotechnicz

ne posadowienia budynków i stabilizacji 
skarp oraz wykonując modele matema
tyczne najistotniejszych elementów kon
strukcji kościoła i klasztoru.
Archeolodzy z Uniwersytetu Wrocław
skiego oraz konserwatorzy zabytków 
z Akademii Sztuk Pięknych w Warsza
wie pod kierunkiem profesora Janusza 
Smaży wykonali także w swoim zakresie 
bardzo ciekawe wykopaliska, odkrywki 
i analizy malowideł i detali rzeźbiarskich 
rozszerzające wiedzę o historii założenia 
klasztornego oraz stanowiące podstawę 
do sporządzenia wytycznych konserwa
torskich.
Opisane prace stanowią dobry przykład 
właściwie przeprowadzonych, trudnych, 
interdyscyplinarnych, wzajemnie się 
uzupełniających badań.

Sesja naukowa i wystawa
Międzynarodowa sesja naukowa, której 
przewodniczył Dziekan Wydziału Ar
chitektury profesor Krzysztof Gasidło 
odbyła się 05.03.2007 roku na Wydziale 
Architektury Politechniki Śląskiej w Gli
wicach, miała charakter interdyscypli
narny i zgromadziła liczne grono uczest
ników i słuchaczy. Honorowymi gośćmi 
sesji byli Prowincjał Prowincji Małopol
skiej Braci Mniejszych Conventualnych 
o. Kazimierz Malinowski, posłanka Ewa 
Więckowska, dyrektor Narodowego Re
zerwatu „Dawny Halicz” 01exander Be- 
regovskyi oraz Dziekan Wydziału Bu
downictwa profesor Jan Ślusarek.
Było to już drugie takie spotkanie sze
rokiego grona zainteresowanych odbu
dową zabytku osób. W grudniu 2006 r. 
podobna, interdyscyplinarna konferen
cja zorganizowana przez dr inż. Anto
ninę Żabę po kierunkiem profesora Jana

D zie kan  W ydz ia łu  A rc h ite k tu ry  O le xan d re  B e re g o v s k y  d y re k to r N a ro d o w e g o  R e z e rw a ti
d r hab. inż. a rch . K rz y s z to f G asid ło , p ro f. w  Pol. Śl. o tw ie ra - „D a w n y  H a lic z "  o ra z  K rys tyn a  B e re g o v s k a

ją c y  s e s je  i  w ys taw ę
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Ślusarka i Profesora Stanisława Majew
skiego odbyła się na Wydziale Budow
nictwa.
OO. Franciszkanie przedstawili referat 
dotyczący obecnego stanu prac rewa
loryzacyjnych klasztoru w 2006 roku 
dzięki finansowemu wsparciu Minister
stwa Kultury i Dziedzictwa Narodowe
go, patronatowi Narodowego Rezerwatu 
„Dawny Halicz” oraz współpracy ludzi, 
którym stan zabytku nie jest obojętny. 
Wyniki swoich dotychczasowych badań 
sondażowych prowadzonych w maju 
2006 roku na terenie zespołu klasztorne
go przedstawili archeolodzy z Instytutu 
Archeologii Uniwersytetu Wrocławskie
go oraz Narodowego Rezerwatu „Dawny 
Halicz” dr Mirosław Furmanek, mgr Sła
womir Kulpa oraz Oleg Melnychuk. Dr 
inż. arch. Elżbieta Szponar -  Regulska 
oraz dr inż. arch. Ryszard Nakonieczny 
przedstawili wyniki badań prowadzo
nych pod ich kierunkiem przez studen

tów wydziału Architektury i słuchaczy 
Podyplomowego Studium Konserwacji 
Zabytków Architektury. Obejmowały 
one analizę stylistyczną zespołu, doku
mentację zespołu krypt pod kościołem 
(inwentaryzacja oraz dokumentacja fo
tograficzna) oraz odkrywkowe badania 
węzłów murów skrzydła zachodniego 
klasztoru. Przedstawione zostały rów
nież projekty koncepcyjne adaptacji 
istniejącego skrzydła na cele zakonne 
i rekonstrukcji pozostałych na potrzeby 
planowanego tam przez franciszkanów 
Młodzieżowego Centrum Pojednania 
i Pokoju. Wszystkie opracowania, jedne 
zachowawcze, inne bardziej awangar
dowe, spełniają wszystkie wymagania 
programowe i funkcjonalne stawiane 
przez nowych użytkowników zespołu. 
Zaprezentowane wariantowe rozwiąza
nia pozwolą OO. Franciszkanom wybrać 
optymalną formę rewaloryzacji zespołu. 
Sesji Naukowej towarzyszyła wystawa

fotografii mgr inż. arch. Magdaleny Kry- 
jak i studenta Romana Kubosia ukazują
cych piękno bołszowieckiego założenia 
klasztornego i innych zabytków regionu 
halickiego. Na wystawie zostały zapre
zentowane także wyniki badań archeo
logicznych dokonanych przy kościele 
i klasztorze oraz studenckie projekty ad
aptacji założenia klasztornego. Wystawa 
została zorganizowana przez pracowni
ków Katedry Historii i Teorii Architek
tury oraz studentów uczestniczących 
w badaniach terenowych.
Wystawa czynna będzie w galerii Wy
działu Architektury ul. Akademicka 7 do 
dnia 16 marca 2007 w godzinach 9:00
-  20:00, a następnie w dniach 25. 03.
-  15. 04. 2007 w Centrum Edukacyjnym 
im. Jana Pawła II w Gliwicach.

Barbara Uherek 
Katedra Historii i Teorii Architektury 

Wydział Architektury Pol. SI.
Autor zdjęć: Barbara Uherek

Z życia studentów
EBM -Europę Blisko Mieć

Już od środowej nocy do Gliwic przy
bywali młodzi ludzie z całej Europy 

po to, aby wziąć udział w największej 
w Polsce konferencji studenckiej EBM 
European Boards Meeting, poruszającej 
tematy wyższej edukacji, integracji eu
ropejskiej, wymiany kulturalnej i aktyw
nego społeczeństwa. Są to filary dzia
łalności AEGEE-Europe Europejskiego 
Forum Studentów, które jest organizato
rem konferencji obok AEGEE-Gliwice. 
Łącznie, w Centrum Edukacyjno-Kon- 
gresowym Politechniki Śląskiej, obrado
wało 180 przedstawicieli 28 krajów eu
ropejskich, m.in. Ukrainy, Litwy, Chor
wacji, Turcji, Rumunii, Danii, Holandii,

Włoch, Niemiec i wielu innych. Pewna 
liczba osób z naszych wschodnich granic 
nie mogła dotrzeć na obrady ze względu 
na problemy na granicach.
W czwartkowy wieczór zamknięta zo
stała lista przyjeżdżających. W piątek 
o godzinie 9.30 odbyło się oficjalne ot
warcie konferencji, na które przybyli 
oprócz uczestników również zaprosze
ni goście. Pojawili się przedstawiciele 
Uczelnianego Zarządu Samorządu Stu
denckiego wraz z przewodniczącą Syl
wia Szczerba. Swoimi przemówieniami 
przywitali nas Prezydent AEGEE-Euro
pe Theijs van Welij, Vice Prezydent AE
GEE-Gliwice Patrycja Kozik, Zastępca

Prezydenta Miasta Gliwice pani Renata 
Caban. Nieobecnym okazał się były Pre
mier prof. Jerzy Buzek, wysłał jednak 
list z powitaniem, który został odczy
tany podczas uroczystości. Już bardziej 
prywatnie odwiedził posiedzenie Rektor 
Politechniki Śląskiej w Gliwicach prof. 
Wojciech Zieliński, który podczas posie
dzenia plenarnego opowiedział o uczel
ni, naszym mieście i regionie. Wizyta 
Rektora wzbudziła na twarzach uczest
ników szczery uśmiech i pozostawiła 
miłe wspomnienie.
Przez cały weekend odbywały się war
sztaty, debaty i posiedzenia, podczas 
których uczestnicy tworzyli drogę,
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którą AEGEE będzie kroczyć w roku 
2008. Na warsztatach można było zająć 
się poważnymi tematami jak „Kultura 
w Ruchu (Culture in Motion)”, „Nieogra
niczony na mojej Elczelni (Unlimited on 
my Elniversity)”, „Migracja. Inny wy- 
mair Integracji Europejskiej (Migration. 
The other dimension of European Inte- 
gration)”, które prowadzone były 
przez doświadczonych członków 
AEGEE. Można było również do
skonalić swoje umiejętności inter
personalne lub całkiem odpocząć 
od długich dyskusji i nauczyć się 
tańczyć Poloneza.
Warsztat taneczny był bardzo 
dobrym pomysłem. Po pierw
sze uczestnicy mogli zebrać siły 
na dalsze debaty, po drugie mo
gli zaczerpnąć odrobiny polskiej 
kultury. Nauka Poloneza jest też 
prywatnym osiągnięciem AE- 
GEE-Gliwice. Warsztat prowadzony 
był przez naszego nowego członka - 
Marka Wojtaszka, który zaledwie parę 
miesięcy temu dołączył do naszego 
grona. Głównym tematem konferencji 
był Proces Boloński. Jest to deklaracja 
podpisana w 1999 roku przez ministrów 
odpowiedzialnych za wyższą edukację 
z 29 europejskich krajów, która przewi

duje utworzenie Obszaru Szkolnictwa 
Wyższego (European Higher Education 
Area). Dzięki wprowadzeniu zasad de
klaracji dla studentów krajów europej
skich otwarte będą uniwersytety, będzie 
możliwe podjęcie nauki na dowolnej 
uczelni wyższej, a oceny zdobyte na 
uczelni np. w Turcji będą równoważne

z ocenami w Anglii.
Wyniki rozmów młodych Europejczy
ków to plany na działalność AEGEE 
w przyszłym roku. Już teraz wiemy, 
że reaktywowany będzie projekt „The 
Bridge” adresowany dla mobilnej inte
gracji młodych ludzi z fizycznym upo
śledzeniem, którego głównym celem 
jest umożliwienie ludziom aktywnego

uczestnictwa w rozwoju społeczeństwa 
obywatelskiego przez przyłączenie do 
działań. Wiemy też, że projekt Euro
pejski Dzień Języków (European Day 
of Languages) przejdzie wiele zmian, 
będzie organizowany na poziomie bar
dziej ogólnoeuropejskim niż lokalnym. 
Na resztę wieści na szczęście nie przyj

dzie nam czekać długo. AEGEE 
cechuje bardzo aktywne działa
nie i wcielanie swoich planów 
w życie.
Niestety wszystko co dobre 
szybko się kończy... Większość 
uczestników opuściła nas już 
w niedzielę, część czekała do 
poniedziałku na loty do domu. 
Nie jedna łezka popłynęła jak 
na każdym meetingu AEGEE. 
W końcu tak naprawdę jesteśmy 
wielką rodziną i ciężko nam sie
bie opuszczać. Na szczęście już 

w kwietniu w Valletcie kolejna konfe
rencja AEGEE.
Organizatorzy AEGEE-Gliwice jeszcze 
nigdy nie odebrali tak wielu ciepłych 
uścisków na pożegnanie, tak wielu po
godnych uśmiechów i tak wielu gorą
cych słów. Najczęściej powtarzane to 
‘See You somewhere in Europę...’

Patrycja Kozik

„Akurat” w K lubie „Sp ira la ”

AKURAT to zespół powstały 
w 1994 roku w Bielsku-Bia

łej, który jest prawdziwą gwiaz
dą rynku niezależnego i jedną 
z najpopularniejszych formacji środowi
ska akademickiego. Ich piosenki takie 
jak „Hahaczyk”, „Droga długa jest”, „Do 
prostego człowieka” z tekstem Juliana 
Tuwima, czy „Pa, pa, p a ...” są bardzo 
dobrze znane w środowisku studenckim. 
Nie ma chyba żadnej z imprez integra
cyjnych ani rockoteki w SPIRALI na

której by nie było jakiejkolwiek piosenki 
AKURAT.
Właśnie ten popularny zespół zagrał 
koncert w KS SPIRALA 8 marca. Moż
na powiedzieć, że ich występ był ide
alnym prezentem na Dzień Kobiet (o 
czym świadczyła duża ilość par i kobiet 
z kwiatkiem). Publika na koncercie nie 
zawiodła. Wszyscy dodrze się bawili 
(co widać na zdjęciach). Zespól także 
miło wyrażał się o atmosferze, jak a była 
w Klubie. Jednak wszystko co dobre,

szybko się kończy. AKURACI pożegnali 
publikę (po półgodzinnym bisie) wcześ
niej wspomniana już piosenką, której 
tekst brzmi: „Jest już bardzo późno, pora 
już spać...” i zeszli ze sceny. Jednak 
nie zawiedli swoich fanów i każdy, kto 
chciał, dostał wymarzony autograf. 
Mamy nadzieję, że zespól AKURAT od
wiedzi jeszcze nie raz Klub SPIRALA. 
Dla takiej atmosfery i zabawy w arto...

Katarzyna Zgrzebniak
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Kultura
W ydzia ł Budownictwa w A N E G D O T A C H

Stowarzyszenie Wychowanków Wy
działu Budownictwa w 2005 roku 

zorganizowało Zjazd Absolwentów 
z okazji 60-lecia Wydziału Budowni
ctwa. Pokłosiem spotkań koleżeńskich, 
podczas których przypomniano wiele 
zabawnych sytuacji, jakie wydarzyły 
się w przeszłości w okresie studiów, jest 
wydany tomik „Anegdoty”. 
Wydawnictwo jest bogato ilustrowane 
(zdjęcia, karykatury, rysunki) i zawiera 
161 anegdot. Ich autorami jest grono 
47 absolwentów, którzy przypominają 
barwne wydarzenia z dalszej i bliskiej 
przeszłości, jakie przydarzyły się 94 
bohaterom -  czyli profesorom, pracow
nikom, a także studentom Wydziału Bu
downictwa.
Anegdoty opracowali i zredagowali ko
ledzy: Stefan Mercik i Wojciech Sitko. 
Poniżej publikujemy wybrane anegdoty 
z książki.
Prof. Marian JANUSZ
Wykładał mechanikę i wytrzymałość 
materiałów. Pełnił funkcję dziekana wy
działu, a także prorektora. Wspaniały 
dydaktyk, świetny mówca, aż do przesa
dy przestrzegający zasad akademickiego 
sposobu bycia. Do wszystkich odnosił 
się z wyszukaną uprzejmością, a do pań, 
dodatkowo, z szarmancką galanterią. 
Obecność na wykładach uważał za obo
wiązkową i dlatego, ku niezadowoleniu 
młodzieży, sprawdzał ją  dość często. Na 
jednym z wykładów (połowa lat sześć
dziesiątych) Profesor z namaszczeniem 
odczytuje nazwiska. Jedna ze studentek 
nosiła wytwornie brzmiące nazwisko 
(dla potrzeb wspomnień zmienione): El

żbieta de MINOR-WANICZEK. Niezbyt 
wyraźny zapis w małej klateczce katalo
gu Profesor odczytuje następująco: Pani 
Elżbieta WANICZEK, patrzy do katalo
gu, poprawia okulary i lekko zmieszany 
mówi -  przepraszam -  Pani Elżbieta 
MINOR- WANICZEK. Ponownie spoglą
da do katalogu i mocno zdenerwowany

WYDZIAŁ BUDOWNICTWA 
Politechniki Śląskiej

Tom 1. Anegdoty

dobitnie akcentuje -  jeszcze raz bardzo 
przepraszam — Pani ,,de”! (Skonfundo
wany Profesor otrzymał wtedy duże bra
wa od słuchaczy!)
Wojciech Sitko 
Prof. Stefan Kaufman 
Było to w roku 1952. Zdawałem wów
czas egzamin z Technologii Betonu. Eg
zamin miał formę pisemną, a nasze od

powiedzi sprawdzali asystenci Katedry 
Budownictwa Żelbetowego. Moją pra
cę sprawdzał Jakub Mames, wówczas 
asystent, dziś uznany profesor i specja
lista w zakresie konstrukcji żelbetowych 
i sprężonych. Widocznie moja praca 
nie zachwyciła go zbytnio bo skiero
wał mnie do Kierownika Katedry prof. 
Stefana Kaufmana, by podjął decyzję 
w sprawie uznania mojego egzaminu za 
udany lub nie.
Wszedłem mocno wystraszony do gabi
netu profesora, i ukłoniłem się grzecz
nie. Profesor Kaufman wskazał mi miej
sce przy stoliku i zamierzał usiąść obok. 
W tym momencie sięgał do kieszeni, 
być może po chusteczkę lub okulary ... 
i z kieszeni wypadł mu kasztan - zwykły 
rudy kasztan. Potoczył się kilka metrów 
po podłodze z charakterystycznym od
głosem, zakłócając ciszę profesorskiego 
gabinetu. Oczywiście poderwałem się 
z krzesła i kasztan podniosłem wręcza
jąc go profesorowi, który nieco zażeno
wany, podziękował..
Po chwili dostałem jakieś pytania na 
temat projektowania mieszanek beto
nowych. Udzieliłem odpowiedzi, która 
widocznie profesora zadowoliła i osta
tecznie egzaminator uznał egzamin za 
udany.
Ten egzamin, a może zdarzenie, które 
mu towarzyszyło pamiętam do dziś, a w 
moich oczach Profesor, niedościgły au
torytet naukowy, nabrał także cech zwy
kłego człowieka, któremu dotyk gładkiej 
i wilgotnej powłoki zwyczajnego rudego 
kasztana także sprawia przyjemność.

Stefan Mercik

P ierw szy rok pracy nowego dyrygenta
w Akadem ickim  Chórze  Politechniki Śląskiej

stycznia 2006 r. kierownictwo ar
tystyczne Chóru z rąk prof. Cze

sława Freunda przejął Tomasz Giedwił- 
ło, a już 3 maja pod jego dyrekcją chór 
uzyskał Grand Prix ogólnopolskiego 
festiwalu z pucharem Prezydenta RP.

T. Giedwiłło pracuje z naszym chórem 
od 2001 - najpierw odbywając praktykę 
studencką, a od 2003 r. jako asystent dy
rygenta.
Prof. Czesław Freund pracował z Aka
demickim Chórem Politechniki Śląskiej

okrągłe 10 lat. Za swą pracę uhonoro
wany został Odznaką Zasłużonego dla 
Politechniki Śląskiej.
Dzięki bardzo wysokim umiejętnościom 
pedagogicznym i pewnej wręcz chary
zmie potrafił zainteresować śpiewem
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chóralnym młodzież - z 30 osobowe
go zespołu w lutym 1996 zespół nasz 
w krótkim czasie stał się blisko 100-oso- 
bowym (fakt ten został doceniony spe
cjalnym wyróżnieniem za 1996, 1997 
i 1998 rok - nagrodą J. Bortla przyzna
waną przez Oddział Śląski Polskiego 
Związku Chórów i Orkiestr).
Pod dyrekcją Czesława Freunda chór 
wystąpił:
- w 10 krajach (w 28 miastach) na 3 kon
tynentach dając 54 koncerty: w Austrii
(Wiedeń, Linz, Reichraming), Bośni 
i Hercegowinie (Prijedor), w Czechach 
(Praga), w Danii (Legoland, Nr Lydelse, 
Odense), w Hiszpanii (Madrycie), w 
Kanadzie (St. Catharines, Mississauga, 
Campbell River, na Denman Island, 
Powell River i Whistler), w Korei Płd. 
(Busan), w Niemczech (Warstein, 
Suttrop, Lippstadt, Brigge, Kallenhardt, 
Hattingen k. Bochum, Brema), w 
Stanach Zjednoczonych Ameryki 
(Nowy Jork, Trenton, Waszyngton, 
Częstochowa-amerykańska), we Wło
szech (Arco). Na szczególne podkre
ślenie zasługują koncerty w filharmonii 
nowojorskiej Lincoln Center oraz na
Zamku Królewskim w Warszawie,
- w kraju w 47 miastach dając 363 
koncerty: w Bielsku, Białymstoku,
Brzeszczu, Bydgoszczy, Bytomiu,
Chorzowie, Chrzanowie, Cieszynie,
Częstochowie, Dąbrowie Górniczej, 
Gliwicach, Hajnówce, Janowcu,
Jastrzębiu, Katowicach, Kędzierzynie, 
Knurowie, Krakowie, Legnicy,
Międzyzdrojach, Mosznej, Narewce, 
Olsztynie, Opolu, Pawłowicach,
Piekarach ŚL, Pilchowicach, Pilicy, 
Płocku, Pszczynie, Rabce, Rudach 
Raciborskich, Rumii, Rybniku,
Skoczowie, Świętochłowicach, Tychach, 
Ustroniu, Warszawie, Wiśle, Wrocławiu,

Wygiełzowie, Zabrzu, Zawadzkiem, 
Zawierciu i Zielonej Górze,
- wystąpił w 63 festiwalach i konkur
sach,
- uzyskał 19 nagród muzycznych,
- za szczególne zasługi dla rozwoju 
Uczelni otrzymał Medal 60-lecia Poli
techniki Śląskiej,
- za szczególne osiągnięcia w dziedzinie 
twórczości artystycznej, upowszechnia
nia i ochrony kultury otrzymał Nagrodę

I stopnia Prezydenta Gliwic,
- otrzymał 3 Nagrody Honorowe Oddz. 
Śląskiego PZChiO.
Tomasz Giedwilło studia muzyczne 
ukończył w Akademii Muzycznej im. K. 
Szymanowskiego w Katowicach na kie
runku Kompozycja, Teoria i Edukacja 
Muzyczna w klasie dyrygowania prof. 
Piotra Warzechy.
Podczas studiów był stypendystą 
Ministra Kultury i Sztuki. Warsztat dyry
gencki doskonalił w AChPŚl. Zawodowo 
związany jest także z Filharmonią 
Śląską, gdzie pracuje jako artysta chóru, 
z Akademią Muzyczną w Katowicach, 
gdzie prowadzi chór mieszany Wydziału 
Instrumentalnego (studia zaoczne)

oraz Zespołem Szkół Muzycznych 
w Tychach.
W 2003 roku uczestniczył w mię
dzynarodowym kursie dyrygen
tów chóralnych (dyrygował chórem 
Swedish Voices Chamber Choir ze 
Sztokholmu) w Instytucie Z. Kodaly’a 
w Kecskemet (Węgry), a w 2005 r. w 
Międzynarodowym Sympozjum Muzyki 
Chóralnej w Gdańsku (dyrygował 
Polskim Chórem Kameralnym Schola 
Cantorum Gedanensis).
Pierwszy rok, to rok bardzo intensywnej 
pracy:
- 66 koncertów i występów (przy śred
niej rocznej ok. 40) m.in: 2 na Słowacji 
(Namestovo, Sedliacka Dubova), 10 
w Urugwaju (Colonia, Minas, Montevi- 
deo, Salto, San Carlos, San Jose) w Urug
waju chór wystąpił w telewizji w Mon- 
tevideo, 6 w Argentynie (Buenos Aires, 
Berisso) nagrania chóru prezentowane 
były w radiowych argentyńskich progra
mach muzycznych w Buenos Aires ze 
słowem red. Andrzeja Jezierskiego, 48 
w kraju - przede wszystkim w Gliwicach 
(29 występów) oraz w Bielsku-Białej, 
Chełmie Śląskim, Katowicach, Łodzi, 
Myślenicach, Rabce, Rybniku, Szczyrku, 
Tychach, Wiśle, Wrocławiu i Zabrzu,
- udział w 11 festiwalach chóralnych - 
w trzech konkursowych uzyskał: Grand 
Prix XIV Ogólnopolskiego Festiwalu 
Polskiej Pieśni Chóralnej z pucharem 
Prezydenta RP, I nagrodę w kat. chórów 
akademickich IX Łódzkiego Festiwalu 
Chóralnego CANTIO LODZIENSIS, 
I nagrodę w kategorii chórów miesza
nych w XVI Myślenickim Festiwalu 
Pieśni Chóralnej,
- nagranie i wydanie płyty CD „Na nie
bie słychać śpiewy anielskie” z kolędami 
w opracowaniu Henryka J. Botora.

Krzysztof Chlipalski

Chór Akademicki Politechniki Śląskiej 
zaprasza 

na tradycyjny koncert 
wielkopostny:

Maurice Durufle - REQUIEM  
2 kwietnia

(w rocznicę śmierci papieża Jana Pawła II) 
w kościele p.w. św. Barbary o godz. 19.00

W ykonawcy:
Akademicki Chór Politechniki Śląskiej pod dyrekcją Tomasza GIEDW IŁŁO  

organy - prof. Julian GEM BALSKI 
mezzosopran - Joanna CIUPA  
baryton - Ryszard BILIŃSKI 

prowadzenie - Andrzej M RÓZ-”Czarny”
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Wystawa malarstwa Adam a Styrylskiego
f  \  lutego w Galerii Klubu Pracowni-
Ł *  /  ków Politechniki Śląskiej otwarta 
została wystawa malarstwa Adama Sty
rylskiego.
Autor jest absolwentem Wydziału Ma
larstwa Akademii Sztuk Pięk
nych w Krakowie. Dyplom pod 
kierunkiem prof. Czesława Rze
pińskiego uzyskał w 1975 r.
Zajmuje się malarstwem szta
lugowym, grafiką użytkową, 
małymi formami rzeźbiarskimi 
i konserwacją dzieł sztuki. Prace 
swoje prezentował na kilkuna
stu wystawach indywidualnych 
i kilkudziesięciu zbiorowych.
Jest nauczycielem akademickim 
na Wydziale Architektury Poli
techniki Śląskiej w Gliwicach. 
Prezentowane na wystawie pra
ce olejne powstały w ostatnich 
latach. Ulubionym tematem artysty są 
martwe natury. Z owoców, wazonów, 
imbryków tworzy starannie wyważone 
kompozycje. Artysta wyraźnie prefe
ruje gładkie, jednobarwne tła, aby tym

dobitniej uwypuklić piękno zwykłego, 
niepozornego przedmiotu. Umiejętność 
zestawiania barw i mistrzostwo odda
wania faktury jest dominującą cechą 
jego malarskiego rzemiosła. Sam artysta

uważa, że zasadniczym tematem jego 
malarstwa jest kolor a przedmioty są tyl
ko motywem.
W swoich bardzo dbałych o kolor 
i kompozycję pracach jest kontynuato

rem wspaniałej tradycji tego gatunku 
w sztuce europejskiej, począwszy od J.B. 
Chardina, poprzez doniosłe doświadcze
nia P. Cezanne’a, P. Gauguina, Van Gog- 
ha, a skończywszy na eksperymentach 

kubistów.
Fryderyk Hunia napisał o autorze: 
” ...Adam Styrylski wybrał świa
domie wierność tradycji malarskiej 
jakby na przekór jałowym najczęś
ciej tendencjom do nowatorstwa za 
wszelką cenę. On wie, że ten terror 
robienia czegoś nowego (na zasa
dzie, że kolejny pomysł wypiera 
i natychmiast dezaktualizuje bez
pośrednio go poprzedzający) po
woduje zanik szacunku dla zasady 
stopniowego i niejako organiczne
go pogłębiania się w jednym wy
branym kierunku poszukiwań...” 
Adam Styrylski nie opowiada się 

po stronie chaosu panującego w ogrom
nej przestrzeni tzw. sztuki awangardo
wej, w jego pracach imponuje porządek 
kompozycyjny i świadomość malarska.

Red.

P o lite c h n ik a  Ś lą s k a  w m e d ia ch
•  1.02 „Trybuna Górnicza”, Zimą na 
studia -  artykuł o zimowym naborze na 
Wydziale Górnictwa i Geologii
•  2. 02. „Dziennik Zachodni”, Siedem
naście medali -  informacja o zawodach 
judo
• 2. 02. „Dziennik Zachodni”, Ważne 
zadanie -  artykuł o siatkarzach AZS-u 
Gliwice
•  5.02 „Dziennik Zachodni”, Technolo
gie przyszłości - artykuł o nowych tech
nologiach w tym o projektach realizowa
nych na Politechnice Śląskiej
•  6.02. „Dziennik Zachodni”, Czy bak
terie lubią czekoladę — artykuł o dokto
rantce Wydziału Inżynierii Środowiska 
i Energetyki Aleksandrze Ziembińskiej, 
której artykuł został ogłoszony przez 
„Forum Akademickie” najlepszym arty
kułem popularnonaukowym
•  6.02. „Dziennik Zachodni”, Tu są 

jeszcze wolne miejsca -  informacja o re
krutacji
•  7.02 „Nowiny Gliwickie”, Portret

Nowin- Wojciech Waldowski — artykuł 
o Wojciechu Waldowskim, pingpongi- 
ście, członku AZS-u Politechniki Ślą
skiej
•  7.02 „Nowiny Gliwickie”, Siatkar
ski weekend -  informacje o siatkarkach 
z AZS-u Politechniki Śląskiej
•  7.02 „Nowiny Gliwickie”, Krzysz
to f Czapla prezesem AZS — informacja 
o wyborach prezesa Klubu Środowisko
wego AZS Politechnika Śląska
•  9.02 „Dziennik Zachodni”, Znowu na 
czele -  informacja o judokach z AZS-u 
Politechniki Śląskiej
•  9.02 „Dziennik Zachodni”, W poło
wie drogi - artykuł o siatkarkach AZS-u 
Politechniki Śląskiej
•  9.02 „Dziennik Zachodni”, Mocny 
początek -  artykuł o koszykarzach AZS- 
u Politechniki Śląskiej
•  12. 02. „Dziennik Zachodni”, Studen
ci mają świetne pomysły - artykuł o pro
jekcie studentek Wydziału Architektury 
budowy parku edukacyjnego w Rudzie

Śląskiej
•  12.02 „Gazeta Wyborcza”, Ekolo
giczny dom z trawą na dachu -  artykuł 
o ekologicznym domu zaprojektowanym 
przez absolwenta Politechniki Śląskiej 
architekta Piotra Kuczia
•  13.02 „Gazeta Wyborcza”, Miliony 
złotych na Silesianum -  artykuł o pro
jekcie studentek Wydziału Architektury 
budowy parku edukacyjnego w Rudzie 
Śląskiej
•  14.02 „Nowiny Gliwickie”, Kandy
daci na start -  informacja o rekrutacji
•  14.02 „Nowiny Gliwickie”, Wieści 
z szachownic — artykuł o szachistach 
z AZS-u Politechniki Śląskiej
•  13. 02. „Dziennik Zachodni”, Dwa 
dyplomy Wietnamczyków -  artykuł 
o zakończeniu kursu „nowoczesne gór
nictwo” przeznaczonego dla studentów 
z Wietnamu
•  15. 02 „Trybuna Górnicza”, Roztań
czona rodzina z wyboru -  artykuł o Aka
demickim Zespole Tańca Politechniki
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Śląskiej
•  16.02 „Dziennik Zachodni”, Tańsze 
karnety na Taflę -  informacja o zasadach 
korzystania z lodowiska
•  16.02 „Dziennik Zachodni”, Ważny 
turniej w Gliwicach — artykuł o sukce
sach siatkarzy AZS-u Politechniki Ślą
skiej
•  19.02 „Dziennik Zachodni”, Postaw 
na matematykę - artykuł o studiach na 
kierunkach ścisłych oraz wypowiedź JM 
Rektora Politechniki Śląskiej w sprawie 
rynku pracy dla inżynierów
•  19.02 „Dziennik Zachodni”, Kto wy
buduję autostradę? - wypowiedź prof. 
dr hab. inż. K. Kloska o problemach ze 
znalezieniem wykwalifikowanej kadry 
inżynierskiej
•  21.02 „Nowiny Gliwickie”, Wygry
wają -  informacja o siatkarzach AZS-u 
Politechnika Śląska
•  21.02 „Nowiny Gliwickie”, Promu

ją  naukę języków -  artykuł o Studium 
Praktycznej Nauki Języków Obcych Po
litechniki Śląskiej
•  21.02 „Nowiny Gliwickie”, Zdolnych 
nie brakuje -  artykuł o II etapie olimpia
dy młodych informatyków odbywającej 
się na Wydziale Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki Politechniki Śląskiej
•  23.03 „Dziennik Zachodni”, Odszedł 
zbyt szybko -  wspomnienie o prof. Bru
nonie Szadkowskim pracowniku nauko
wym Politechniki Śląskiej
•  23.03 „Dziennik Zachodni”, Studen
cki szczyt - artykuł o spotkaniu zarządów 
anten AEGEE-Europe w Gliwicach
•  23.03 „Dziennik Zachodni”, Praco
wite ferie -  informacja o obozie kadry 
judo w którym uczestniczyli judocy 
z AZS-u Politechniki Śląskiej
•  23.03 „Dziennik Zachodni”, Przy
miarka do Pekinu -  artykuł o judokach 
z AZS-u Politechniki Śląskiej

•  23.03 „Dziennik Zachodni”, Gra 
o prestiż - artykuł o siatkarzach AZS-u 
Politechniki Śląskiej
•  27.02 „Dziennik Zachodni”, Projekty 
nie tylko badawcze - informacja o pro
jektach realizowanych przy współpracy 
z Unią Europejską w Politechnice Ślą
skiej
•  28.02 „Dziennik Zachodni”, Żegnaj, 
Mistrzu! -  wspomnienie o Władysławie 
Zielińskim nauczycielu akademickim 
Politechniki Śląskiej
•  28.02 „Dziennik Zachodni”, Siedmiu 
wspaniałych -  artykuł o koszykarzach 
z AZS-u Gliwice
•  28.02 „Dziennik Zachodni”, Warta za 
mocna -  informacja o siatkarzach AZS-u 
Politechniki Śląskiej
•  28.02 „Nowiny Gliwickie”, EBM, by 
Europę Blisko Mieć - artykuł o spotkaniu 
zarządów anten AEGEE-Europe w Gli
wicach

Opracowała: Zofia Zielińska

N otatk i p rze w o d n iczą ce g o  R G SzW

Posiedzenie prezydium Rady Głów
nej odbyło się 14, a plenarne 15 lu

tego. Rada dokonała analizy wniosków 
i inicjatyw w sprawie nowelizacji listy 
kierunków studiów ogłoszonej 13 czerw
ca 2006 roku (Dz.U. Nr 121 poz. 838), 
w związku z art. 9 pkt. 1 ustawy Prawo
0 szkolnictwie wyższym. Rada posta
nowiła nie rekomendować Ministro
wi NiSzW zmian w opublikowanym 
13 czerwca ubiegłego roku rozporzą
dzeniu (uchwały 130/2007, 131/2007
1 134/2007). Zgodnie z ustawą Prawo 
o szkolnictwie wyższym, Rada przed
stawia Ministrowi propozycje nazw 
kierunków studiów oraz trybu kształce
nia (art. 45 ust. 2 pkt 1). Rada uznała 
wcześniej, że inicjatywy w tym zakre
sie będą rozpatrywane raz w roku. Było 
kilka wniosków dotyczących umiesz
czenia na liście nowych kierunków 
studiów oraz umożliwienia kształcenia 
w trybie jednolitych studiów magister
skich na istniejących, dwustopniowych 
kierunkach studiów. W opinii Rady 
argumenty za nowelizacją listy kierun
ków studiów nie były przekonywujące. 
Wyrażane było powszechnie przeko-

(przedruk)

nanie, że wyżej przywołane rozporzą
dzenie z 13 czerwca nie powinno być 
zmieniane, skoro dopiero co zaczęło 
obowiązywać (od 1 października 2006 
roku). Powróciła sprawa standardów 
kształcenia przygotowującego do wy
konywania zawodu nauczyciela, które 
Rada przedstawia Ministrowi NiSzW 
zgodnie z art. 45 ust. 2 pkt 1 ustawy 
Prawo o szkolnictwie wyższym. Rada 
postanowiła, uchwałą 128/2007, przed
stawić zmodyfikowaną wersję standar
dów, która jest dostępna na stronie in
ternetowej z datą 15 lutego 2007 roku. 
Nowa wersja standardów powstała 
w trakcie pięciu spotkań, które odby
ły się w gmachu Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego, oraz licz
nych konsultacji - jest więc wspólnym 
dziełem całego środowiska akademi
ckiego. Kształcenie przygotowujące 
do wykonywania zawodu nauczyciela 
odbywa się w uczelniach i obejmuje, 
zgodnie z projektem: przygotowanie do 
nauczania przedmiotu (rodzaju zajęć) 
w ramach specjalności głównej prowa
dzone na studiach pierwszego stopnia, 
studiach pierwszego i drugiego stopnia

oraz na jednolitych studiach magister
skich w ramach kierunków lub makro- 
kierunków studiów; przygotowanie do 
nauczania przedmiotu (rodzaju zajęć) 
w ramach specjalności dodatkowej 
prowadzone na studiach pierwsze
go stopnia w ramach kierunków lub 
makrokierunków studiów, względnie 
w formie kształcenia zorganizowane
go - gdy obszar przedmiotu (rodzaju 
zajęć) nie koreluje z obszarem kierun
ków lub makrokierunków studiów; 
kształcenie pedagogiczne (nauczyciel
skie) prowadzone w ramach studiów 
lub studiów podyplomowych; kształ
cenie w zakresie technologii informa
cyjnej prowadzone w ramach studiów 
lub studiów podyplomowych; naukę 
języka obcego - jak  przewidują stan
dardy kierunków lub makrokierunków 
studiów; oraz praktyki - organizowane 
w szkołach lub placówkach oświato
wych, przewidujące uczestnictwo stu
dentów w zajęciach oraz samodzielne 
prowadzenie co najmniej 30 godzin lek
cji. Specjalność główną można ukoń
czyć wyłącznie na studiach, natomiast 
specjalność dodatkową - na studiach
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lub studiach podyplomowych. Pro
jekt obejmuje kwalifikacje absolwenta 
oraz treści programowe i wymagane 
umiejętności kształcenia pedagogicz
nego (nauczycielskiego) w zakresie 
pedagogiczno-psychologicznym oraz 
dydaktyki przedmiotu (rodzaju zajęć). 
Przewiduje się, że kształcenie specjal- 
nościowe organizowane jest w ramach 
kierunków lub makrokierunków stu
diów, a pedagogiczno-psychologiczne 
- w ramach kierunków studiów: pe
dagogika, pedagogika specjalna lub 
psychologia. Przewidziane są moduły 
kształcenia, które należy zrealizować, 
aby być nauczycielem - w trakcie stu
diów, studiów podyplomowych lub (w 
przyszłości) innych form kształcenia. 
Projekt jest nowoczesny i zwięźle okre
śla „reguły kształcenia” (jak definiuje 
standardy kształcenia ustawa Prawo 
o szkolnictwie wyższym - art. 2 ust. 1 pkt 
18) przygotowującego do wykonywania 
zawodu nauczyciela. Uczelnie, korzy
stając z tych reguł, będą formułowały 
własne programy nauczania i realizowa
ły kształcenie. Od nich będzie zależało 
jakich będziemy w przyszłości mieli 
nauczycieli. Według szacunków, rocz
nie powinno się kształcić 10-20 tysięcy 
nauczycieli. Jest to liczba niewielka, 
w porównaniu z liczbą studentów się
gającą 2 milionów. Ważne, aby na
uczycieli kształcić dobrze. Aby byli oni 
przygotowani nie tylko do przekazywa
nia wiedzy i umiejętności, ale również 
do radzenia sobie ze złożonymi prob
lemami współczesnej szkoły. Rada nie 
poparła poselskiego projektu ustawy 
o zmianie ustawy Prawo o szkolni

ctwie wyższym (uchwała 136/2007), 
w sprawie wprowadzenia przepisów 
dotyczących „Uniwersytetów trzecie
go wieku”. W opinii Rady, uczelnie 
mogą kształcenie mieszczące się pod 
tym hasłem organizować korzystając 
z istniejących przepisów. Ponadto, przy
gotowywana jest głębsza nowelizacja 
ustawy, która rozszerzy formy kształ
cenia zalecane przez Proces Boloński 
- w tym w wymienionej wyżej formie. 
Rada z aprobatą odniosła się do inicja
tywy rządowego programu bezpieczeń
stwa w szkołach i placówkach „Zero 
tolerancji dla przemocy w szkole” 
zgłaszając szereg uwag szczegółowych 
(uchwała 135/2007). Zaopiniowano 
wnioski uczelni o przyznanie upraw
nień do nadawania stopni naukowych 
(uchwała 129/2007). Rada pozytywnie 
zaopiniowała wniosek kilku uczelni
0 umożliwienie kształcenia na kierun
ku studiów „Międzynarodowe stosun
ki gospodarcze” w trybie art. 11 ust. 3 
ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym 
(uchwała 132/2007). Zaopiniowane 
zostały wnioski uczelni o prowadze
nie studiów podyplomowych oraz re
gulaminy stypendialne. Profesor L. 
Dobrzański dokonał podsumowania 
uwag jakie wpłynęły w związku z kon
cepcją interdyscyplinarnych studiów 
doktoranckich przedstawioną przez 
Ministra, Profesora M. Seweryńskie- 
go. Dyskusja uwydatniła różne poglądy
1 wizje trzeciego stopnia kształcenia. 
Dyskutowane były kwestie kategory
zacji jednostek naukowych oraz oceny 
publikacji ukazujących się w czaso
pismach krajowych - po wprowadzę-

Sport

niu jakiego dokonał doktor W. Olek. 
Wobec niepełnej wiedzy co do stanu 
zaawansowania prac w tym zakresie 
Rada postanowiła przekazać do Re
sortu NiSzW uwagi i interesować się 
sprawą dalej. Padła propozycja, aby na 
jedno z kolejnych posiedzeń Rady za
prosić Profesora K.J. Kurzydłowskie- 
go, Podsekretarza Stanu w MNiSzW 
odpowiedzialnego za obszar nauki. 
Rada sformułowała zagadnienia do 
dyskusji w roku 2007 i w latach na
stępnych. Informacja jest dostępna na 
stronie internetowej. Na prośbę przed
stawicieli doktorantów i przy wsparciu 
Rady odbyło się - 7 lutego, w gmachu 
MNiSzW - seminarium pod hasłem 
„Studia doktoranckie w ustawie Pra
wo o szkolnictwie wyższym i ustawie
0 stopniach naukowych i tytule nauko
wym”. Doktoranci przedyskutowali 
propozycje modyfikacji i uzupełnień 
wspomnianych aktów prawnych. Wie
loaspektowa i żywa dyskusja, w któ
rej uczestniczył Profesor Stefan Jurga, 
Sekretarz Stanu w MNiSzW, ukazała 
potrzebę poprawy regulacji w tym za
kresie, ale też potrzebę wypracowania 
koncepcji nowoczesnych studiów dok
toranckich - brak jej u nas i w Europie. 
14 lutego uczestniczyłem w inaugura
cyjnym posiedzeniu plenarnym Cen
tralnej Komisji do Spraw Stopni i Ty
tułów kadencji 2007-2010. CK życzyć 
należy zaangażowania, determinacji
1 sukcesów w aktywności na rzecz pod
noszenia jakości pracy naukowej oraz 
kształcenia na trzecim stopniu.

Jerzy Blaiejowski

JU D O  JU D O  JU D O
E lim inac je  reg iona lne  do

W dniu 3.02 br na hali Czarnych By
tom rozegrano Eliminacje Regio

nalne do Pucharu Polski juniorów mło
dszych i juniorek młodszych w judo 
z udziałem 217 zawodników i zawodni
czek z województw świętokrzyskiego, 
małopolskiego, podkarpackiego i ślą

skiego. Kwalifikacje uzyskało 7 osób: 
Izabela Sosnowska (44 kg -  I miejsce), 
Marta Rutkowska (70 kg -  I miejsce), 
Paweł Bandocha (73 kg -  I miejsce), Da
wid Skrzypkowski (46 kg, II miejsce), 
Zygmunt Kulczyna (66 kg, II miejsce), 
Dorian Skrzypkowski (55 kg -  III miej

sce) oraz Tomasz Undziakiewicz (60 
kg, III miejsce). Zawody stały na bardzo 
wysokim poziomie, dlatego szczególnie 
cieszą dobre wyniki gliwickich zawod
ników. Trenerem zawodników jest Tade
usz Połomski.
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P u ch a r P o lsk i S e n io re k  i S e n io ró w

W dniach 10-11.02 w hali Gwardii 
Opole rozegrano pierwszy w 2007 

roku Puchar Polski Seniorek i Seniorów 
w judo z udziałem 235 zawodniczek 
i zawodników z całej Polski. Zawodnicy 
z Gliwic walczyli ze zmiennym szczęś
ciem, tylko najlepszy nasz zawodnik 
Bartosz Garsztecki wywalczył, walcząc

bardzo dobrze, srebrny medal w kate
gorii wagowej 73 kg. V miejsca zdobyli 
natomiast Jan Kempka w kategorii wa
gowej 60 kg, pokonując w eliminacjach 
Mistrza Polski oraz Izabela Herdzik 
w kategorii wagowej 63 kg.
Ignacy Rudawiec zdobył VII miejsce 
w kategorii wagowej 66 kg. Również

VII miejsca zdobyli: Jacek Malczewski 
(66 kg) oraz Marcin Niedzielski (73 kg). 
Poziom zawodów był bardzo wysoki. 
Trenerami gliwickich zawodników są 
Bronisław Wołkowicz i Grzegorz Kot- 
liński.

Czesław Garncarz

M is trzo s tw a  P o lsk i S zkó ł W yższych  w  N a rc ia rs tw ie  A lp e js k im , W in te r  C u p  A Z S

W dniach od 25.02.07 do 01.03.07 
odbyły się w Zakopanem XXIV 

Mistrzostwa Polski Szkół Wyższych 
w Narciarstwie Alpejskim Kobiet 
i Mężczyzn oraz Finał Mistrzostw AZS 
w Winter Cup. Pod względem liczby 
uczestniczących zawodników te Mi
strzostwa jak i zawody Winter Cup 
przejdą do historii jako jedne z najwięk
szych jakie do tej pory przeprowadzono. 
Łączna liczba uczestników, studentek 
i studentów to około 500 osób z 35 
Uczelni Wyższych z całej Polski.
Naszą Uczelnię reprezentowała dość 
spora grupa zawodników: 6 studentek 
i 13 studentów, prowadzonych przez 
Panią mgr Ewę Książek. Dobra i miła 
atmosfera jaka panuje w sekcji narciar
skiej zawsze przekładała się na wysokie 
wyniki w zawodach . Tak też stało się 
i tym razem. Dość niekorzystne ogólne 
zmiany regulaminowe jakie nastąpiły 
wraz z rozpoczęciem nowej edycji Mi
strzostw Polski (np. nieprzychylny dla 
Nas podział na strefy eliminacyjne), jed
nak nie wpłynęły znacząco na postawę 
naszych reprezentantów. Występ narcia
rzy Politechniki Śląskiej należy uznać

za bardzo udany. Przede wszystkim 
wielka brawa należą się dziewczętom 
za zdobycie Pucharu Polski w Winter 
Cup oraz za zajęcie trzeciego miejsca w 
punktacji drużynowej Mistrzostw Polski 
Szkół Wyższych i pierwszego miejsca 
w punktacji Mistrzostw Polski Politech
nik. Także dwa trzecie miejsca: indywi
dualnie w slalomie kobiet Marty Herda 
z wydziału Architektury (III rok ) i w gi
gancie kobiet Agnieszki Bemas, również 
z wydziału Architektury (IV rok ), w ze
stawieniu z występami utytułowanych 
zawodniczek z takich uczelni jak: AWF-y, 
Uniwersytety , Akademie Ekonomiczne 
i Medyczne (gdzie przeważają dziewczę
ta), jest osiągnięciem godnym najwyż
szych pochwał.
Równie dobrze zaprezentowali się Pano
wie zajmując drugie miejsce w Pucha
rze Polski w Winter Cup oraz trzecie w 
klasyfikacji Politechnik a szóste w ogól
nej klasyfikacji Mistrzostw Polski Szkół 
Wyższych. Panowie tym samym udo
wodnili swoją wysoką i niepodważalną 
pozycję w Polsce.
Podczas ceremonii wręczania medali 
i pucharów za wyniki w Mistrzostwach

miał miejsce jeszcze jeden miły akcent 
związany z Naszą reprezentacją. Pani 
mgr Ewa Książek została wyróżniona 
przez Organizatorów zawodów nagrodą 
dla Najpopularniejszego Trenera Mi
strzostw.
Tak trzymać dalej Pani Ewo , GRATU
LUJEMY i Życzymy dalszych sukcesów 
z sekcją narciarską!
Szczegółowe wyniki z Mistrzostw za
mieszczone są na Naszej stronie interne
towej .
Skład Reprezentacji Politechniki Ślą
skiej :
Kobiety: Agnieszka Bemas, Marta Her
da, Małgorzata Michalik, Beata Bańka 
Marta Janicka, Marta Jonczy.
Mężczyźni: Piotr Kalisz, Piotr Kucharz, 
Witold Danecki, Tadeusz Jezierski, 
Grzegorz Potocki, Robert Rabend, Jakub 
Stęchły, Michał Salomon, Paweł Tkocz, 
Marcin Singiel, Marcin Mazurek, Jakub 
Majchrzak, Adam Kaczmarek. 
Gratulujemy.

Ośrodek Sportu Politechniki Śląskiej

Wspomnienia
W spom nienie o prof. Brunonie Szadkow skim

W dniu 2 lutego odszedł od nas 
na zawsze, profesor Brunon 

Szadkowski -  wybitny uczony i za
służony pracownik Wydziału Elek
trycznego Politechniki Śląskiej.
Prof. dr hab. inż. Brunon Szadkow
ski urodził się 11 września 1939 roku 
w miejscowości Kanie k. Chełma

Lubelskiego. Po ukończeniu szkoły 
podstawowej w Tarnowskich Górach 
oraz Liceum Ogólnokształcącego 
w Chorzowie, Profesor związał się na 
całe życie zawodowe z Wydziałem 
Elektrycznym Politechniki Śląskiej. 
Po uzyskaniu 31 października 1962 
roku dyplomu magistra inżyniera

o specjalności Maszyny Elektryczne, 
podjął pracę w Katedrze Miernictwa 
Elektrycznego na stanowisku asy
stenta. Skupił swoje zainteresowa
nia naukowe na badaniu parametrów 
materiałów elektroizolacyjnych, 
zwłaszcza przy poddaniu ich działa
niu pola elektrycznego o infraniskiej
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częstotliwości. W roku 1969 obronił 
z w yróżnieniem  pracę doktorską 
„Optym alizacja układu m ostkow ego 
do badań dielektryków  w zakresie 
częstotliwości podakustycznych” . 
Trzy lata później, decyzją M ini
stra Nauki, Szkolnictw a W yższego 
iTechniki powołany zostałnastanow i- 
sko docenta w Politechnice Śląskiej. 
W roku 1984 uzyskał tytuł doktora 
habilitowanego na podstaw ie rozpra
wy „Synteza m etod pom iaru immi- 
tancji” . Tytuł naukow y profesora zo
stał Mu nadany przez Prezydenta RP 
w 1990 roku, natom iast w 
1996 roku Profesor Bru
non Szadkowski został 
powołany na stanowisko 
profesora zwyczajnego 
przez M inistra Edukacji 
Narodowej.
Profesor Brunon Szad
kowski pełnił szereg 
funkcji organizacyjnych.
W latach 1979-1981 
pełnił funkcje dziekana 
Wydziału Elektryczne
go. Przez 9 lat był za
stępcą dyrektora, następ
nie przez 19 dyrektorem 
Instytutu M etrologii 
i Automatyki Elektrotech
nicznej. Podczas Jego ka
dencji dokonał się rozwój 
Instytutu, który umocnił 
swoją pozycję naukową, 
stając się jednym  z najsil
niejszych ośrodków m e
trologicznych w Polsce.
Profesor był członkiem 
licznych instytucji i ko
mitetów naukowych, m.in.
Komitetu Elektrotechniki 
PAN, Rad Naukowych Instytutów 
działających na obszarze całego 
kraju, Komitetu Badań Naukowych. 
Ponadto należał do gliwickiego O d
działu Stowarzyszenia Elektryków 

A Polskich (gdzie posiadał uprawnie-
sf. nia rzeczoznawcy techniki pomiaro-
(j- wej), Oddziału Gliwicko-Opolskiego

Polskiego Towarzystwa Elektrotech
niki Teoretycznej i Stosowanej oraz 

jj. Związku Nauczycielstwa Polskie
go. Profesor Szadkowski był przy

jacielem  czasopism a branżowego 
„Pomiary, A utom atyka, K ontrola” , 
w którym publikow ał i recenzował 
artykuły oraz w spierał cennymi ra
dami kierunek rozwoju tego czaso
pisma.
Profesor został odznaczony m.in. 
Krzyżem Kawalerskim  OOP, Złotym 
Krzyżem Zasługi, O dznaką Zasłużo
nem u dla Politechniki Śląskiej, inny
mi odznaczeniam i branżowym i oraz 
ponad 30 nagrodam i Rektora Poli
techniki Śląskiej.

Podczas blisko 45 lat pracy w W y
dziale E lektrycznym  Profesor Bru
non Szadkowski zgrom adził duży 
dorobek naukow y i dydaktyczny 
w dziedzinie m etrologii elektrycznej. 
O bejm ow ał on następujące obszary: 
budow a układów pom iarow ych do 
badań m ateriałów  elektroizolacyj- 
nych, budow a układów  pom iarow ych 
przeznaczonych do diagnostyki m a
szyn i urządzeń elektrycznych w w a
runkach przem ysłow ych, opracow a

nie metod i układów pom iarowych 
do oceny stanu i jakości wyrobów 
oraz do kontroli procesów techno
logicznych oraz opracowanie metod 
i układów do pomiaru immitancji 
i jej składowych.
Profesor Brunon Szadkowski był po
stacią znaną i cenioną w środowisku 
metrologów. Jego wybitne osiąg
nięcia naukowe zyskały uznanie nie 
tylko w kraju, lecz również zagrani
cą. Profesor uczestniczył w licznych 
konferencjach i seminariach, współ
pracował z zagranicznymi placów

kami naukowym i i prze
mysłowymi. Wiele Jego 
projektów znalazło prak
tyczne zastosowanie w 
przemyśle. Najbardziej 
znane to układ kontroli 
parametrów dielektrycz
nych płyt izolacyjnych 
w Gliwickich Zakładach 
Tworzyw Sztucznych 
ERG oraz układy pom ia
rowe do oceny lokalne
go zawilgocenia izolacji 
z Zakładach ENERGO- 
POM IAR oraz ENER- 
GOPREM .
Jako dydaktyk, Pro
fesor Szadkowski był 
promotorem siedmiu 
doktoratów oraz ponad 
120 prac inżynierskich 
i m agisterskich o spe
cjalności M etrologia i 
Automatyka. Recenzo
wał 16 prac doktorskich, 
jed n ą  rozprawę habili
tacyjną oraz ponad 20 
wniosków awansowych 
na stanowisku profeso

ra nadzw yczajnego i zwyczajnego. 
Profesor był autorem ponad 100 
publikacji z zakresu m etrologii, w 
tym 4 podręczników i m onogra
fii, jak  rów nież licznych patentów 
i skryptów naukowych. Dbał o ciągłą 
aktualizacj ę swoich wykładów, atakże 
o przedstaw ianie m ateriału w formie 
przystępnej i ciekawej dla m łodych 
elektryków.
Profesor był inspiratorem  wielu 
przedsięw zięć dydaktycznych, po-

Prof. Ja n  S zad ko w sk i

29



siadał um iejętność budow y zespo
łów, realizujących rozległe program y 
z zakresu m etrologii elektrycznej. 
Brał aktyw ny udział w opracow y
w aniu now ych planów  i program ów  
studiów oraz m odernizacji specjal
ności, zgodnie z obow iązującym i 
now oczesnym i tendencjam i.
Profesor Brunon Szadkow ski był 
człow iekiem  skrom nym , pogodnym  
i zaw sze gotow ym  do niesienie po
m ocy w spółpracow nikom . Lubił 
studentów, chętnie pośw ięcał im 
w olny czas, służył radam i. W  Insty
tucie M etrologii tw orzył w arunki do 
spokojnej, efektyw nej i bezstreso
wej pracy, nie zapom inając jednak  
o przestrzeganiu porządku i ciągłym  
podnoszeniu pozycji tej jednostki. 
Z w yrozum iałością i życzliw ością 
odnosił się do trudnych m om entów  
w życiu w spółpracow ników , po

trafił zrozum ieć sytuację drugiego 
człow ieka i znaleźć najbardziej op
tym alne rozw iązanie. Z szacunkiem  
traktow ał innych ludzi, bez w zględu 
na ich pozycję zaw odow ą lub spo
łeczną. Profesora w yróżniał się zdol
nościam i organizacyjnym i, pozw a
lającym i łączyć pośw ięcenie nauce 
z licznym i obow iązkam i funkcyj
nym i. Był człow iekiem  w ielkiego 
form atu i w ysokiej klasy. N igdy  nie 
działał pochopnie, każdy Jego krok 
był głęboko przem yślany i zapla
nowany. K onsekw entnie dążył do 
ciągłej budow y i ulepszania w ypo
sażenia sal laboratoryjnych, potrafił 
zachęcać m łodszych w spółpracow ni
ków do sam odoskonalenia i uzyski
w ania kolejnych stopni naukow ych. 
Od zgiełku m iasta odpoczyw ał 
w leśniczów ce w środku lasu, żyjąc 
w zgodzie z naturą. N ie był n iew ol

nikiem  rzeczy m aterialnych. P rofe
sor był znaw cą i w ielb icielem  m uzy
ki pow ażnej, której pośw ięcał w olne 
chw ile. Do Jego ulubionych kom 
pozytorów  należeli V ivaldi, Strauss 
oraz Paganini. Profesora cechow ał 
optym izm  w życiu pryw atnym , jak  
rów nież zaw odow ym . U w ażał, ze 
zm iany na W ydziale idą i będą  szły 
w dobrym  kierunku, pom im o napo
tykanych po drodze trudności. Sta
w iał interes W ydziału na pierw szym  
m iejscu w hierarchii w artości. Taką 
postaw ą zbudow ał trw ałe miejsce 
w historii W ydziału E lektrycznego. 
Jego słow a, czyny i rady na długo 
pozostaną w pam ięci w ielu pokoleń 
elektryków.

Andrzej Kowalik

Kronika żałobna
2 lutego zm arł w wieku 67 lat prof. 

zw. dr hab. inż. Brunon Szad
kowski wieloletni pracownik Instytu
tu M etrologii, Elektroniki i A utom aty
ki Politechniki Śląskiej w Gliwicach. 
Pełnił wiele odpowiedzialnych funkcji 
organizacyjnych i społecznych na Wy
dziale i Uczelni. W latach 1979-1981 
był dziekanem W ydziału, przez wiele 
lat był zastępcą dyrektora Instytutu, 
a później przez 19 lat był dyrektorem 
Instytutu. W ypromował liczne grono 
absolwentów -  m agistrów inżynierów

o specjalności autom atyka i m etrolo
gia elektryczna. Był autorem ponad 
100 publikacji z dziedziny metrologii 
elektrycznej i elektrycznych układów 
pomiarowych. Wiele Jego pom ysłów 
zostało wdrożonych do zastosowania 
w praktyce.
Za sw oją pracę naukową, dydaktycz
ną  i organizacyjną, k tórą wykonyw ał 
z pełnym zaangażowaniem , był odzna
czony m.in. Krzyżem Kawalerskim  
OOP, Złotym  Krzyżem Zasługi, M e
dalem Komisji Edukacji Narodowej

oraz odznaczeniam i wojewódzkimi 
i uczelnianym i. O trzym ał wiele na
gród M inistra N auki, Szkolnictwa 
W yższego i Techniki oraz Rektora 
Politechniki Śląskiej.
Był przyjacielem  m łodzieży i współ
pracowników. O dszedł od nas czło
w iek znany ze swej skrom ności, pra
cowitości, życzliw ości dla otoczenia 
i um iejętności organizacyjnych. 
Pogrzeb odbył się 14 lutego na Cm en
tarzu Centralnym  w Gliwicach.

lutego zm arł po długiej cho
robie w wieku 69 lat dr inż. 

Jerzy Śliwka wieloletni pracownik 
W ydziału Budownictwa Politechniki 
Śląskiej, em erytowany adiunkt byłej 
Katedry Budowy Mostów. W Poli
technice Śląskiej pracował od 1978 r. 
W trakcie swoich wykładów, zajęć i

przez prowadzenie licznych prac dy
plom owych dał się poznać jako bar
dzo dobry dydaktyk z dużą praktyką 
inżynierską. Był projektantem  wielu 
dużych i innowacyjnych obiektów 
mostowych, utworzył i kierował zna
nym biurem projektów. Był uznanym  
ekspertem z dziedziny techniki m o

stowej .
Odszedł od nas człow iek praw y i życz
liwy, łubiany przez studentów, w spo
m niany i szanow any przez w spółpra
cow ników  Katedry.
U roczystości pogrzebow e odby
ły się 3 m arca w W iśle w K oście
le Ew angelicko-A ugsburskim .
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o  d e  C h i le  d o  A n to f a g a s ta  - w iz y ta  
n a  W y d z ia le  G ó rn ic z y m  U n iw e rs y te tu  La S e re n a  

l is to p a d  2006 r.

Santiago de Chile, pałac prezydencki Moneda Dziedziniec Wydziału Górniczego Uniwersytetu La Serena,
z lewej prof. Belisario Gaiłardo

La Serena, Wydział Górniczy - przed portretem I. Domeyki: 
dziekan prof. K. Probierz oraz prof. C.Canut Urrutia

Va\\e de ia Luna - dolina księżycowa

Wjazd do rezerwatu Flamingów

prof. K. Probierz Rezerwat Flamingów, na pierwszym planie wulkan Miscanti 
oraz jezioro na wys. ~4300 m npm




